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GLASILO GLAVNEGA ODBORA ZVEZE SINDIKATOV SLOVENIJE

Izvod 3 dinLelo V. Št 8. Ljubljana, 11. februarja 1949

Z novimi delovnimi obveznostmi 
naprej do novih zmag

Tekmovalna napoved delovnega kolektiva 
tovarne avtomobilov Maribor

Delovni kolektiv tovarne avtomo
bilov Maribor je napovedal tekmova
nje kolektivu industrije motorjev v 
Rakovici, precizne mehanike v Beo

gradu in tovarni krogličnih ležajev v 
Beogradu. Tekmovanje se bo odvijalo 
po naslednjih točkah:

1. izpolnitev plana po naslednjih pokazatelj.asortiment, količina, 
vrednost;

2. zmanjšanje odpadkov in štednja materiala;
5. povečanje proizvodnosti^ dela;
4. izboljšanje delovne discipline;
5. doseči plan znižanja polne lasti:.; cene;
6. izpolnitev plana strokovnih kadrov;
?. dograditev stanovanjskih prostorov in prostorov za kulturne potrebe 

delavcev in uslužbencev;
8, izvršitev obveznosti po pogodbah z drugimi panogami industrije in 

podjetij;
9. čini boljše izdelave operativnih planov za mesece, dekade in dneve.
OBVEZNOSTI DELOVNEGA KOLEKTIVA TOVARNE AVTOMOBILOV
Delovni kolektiv tovarne avtomo

bilov v Mariboru se zavezuje:
j. plan asortimenta bomo izpolnili 

stoodstotno, po količini stoodstotno, po 
vrednosti 105 odstotno;

2. livarna bo zmanjšala odpadke 
napram letu 1948. za 50 odstotkov; 
skupni izmeček pa bomo zmanjšali za 
15 odstotkov;

5, proizvodnost dela bomo dvignili 
napram letu 1948 za 20 odstotkov;^

4. zamujanje na delo bomo znižali 
napram letu 1948. za 15 odstotkov, ne
opravičene izostanke pa za »3 odstot
kov. disciplino pri delu bomo zbolj
šali s tem, da bomo popolnoma iz
koristili obvezni efektivni delovni čas;

5. plan znižanja polne lastne cene 
bomo izpolniti 100 odstotno;

6. Obvezni plan strokovnih kadrov 
bomo v celoti izvedli, izven plana pa 
bomo obstoječi strokovni kader dvig
nili napram staležu za 10 odstotkov;

7. borili se bomo, da v celoti izve
demo plan gradnje stanovanj in to 
stanovanjske bloke, industrijsko šolo. 
DID in otroške jasli;

8. vse pogodbe z drugimi podjetji 
in panogami industrije bomo 100 od
stotno izvedli v določenem času;

9. poleg operativnega plana bomo 
v okviru sprejetih obveznosti izdelali 
protiplan m ga razdelili na mesece, 
dekade, dneve, brigade, posameznike.

Da bo to tekmovanje stalna meto
da našega dela in izvrševanje nalog 
petletnega plana v socialističnem tek
movanju, ga je napovedala brigada 
montaže naslednjim brigadam: meha
nični delavnici, karosernici, dispečer- 
ski grupi, komercialnemu vodstvu. 
Evidenco o tekmovalnih uspehih bo 
rodila Centralna uprava kovinarjev 
Jugoslavije skupno z Generalno direk
cijo motorjev v Beogradu.

Pozdravi Glavnemu odboru ZS 
Slovenije z občnega zbora 

sindikalne podružnice ministr
stva za finance LRS

Člani sindikalne petdružnice pri mini
strstvu za finance LRS Vam pošiljamo 
s svojega občnega zbora iskrene, tovari
ške pozdrave.

Obljubljamo Vam, da bomo zastavili 
vse sile za izvršitev naših planskih nalog 
ter da bomo vse svoje delo in sile posve
tili k čimprejšnji izgradnji socializma v 
naši domovini.

Istočasno pa izražamo svoje ogorče
nje nad razdiralnim delom nekaterih ame
riških in angleških sitodikalnih voditeljev, 
ki rušijo interese enotnosti delavskega 
razreda.

Pozdrav Glavnemu odboru 
podružnice v Prvažini iz naše 

svobodne Primorske
Delavci in nameščenci Sindikalne 

podružnice železničarjev Prvačime, go- 
riški okraj, zbrani na letnem občnem 
zboru, Vam pošiljamo plamteče bor
bene pozdrave.

Obljubljamo Vam, da bomo napeli 
b vložili vse naše sUe za izvršitev 
našega plana in za dokončno izvršitev 
naše petletke.

Nobene klevete Informbiroja, niti 
klevete zapadnih imperialistov in raz
nih reakcionarjev nas ne bodo oma
jale v našem delu, ker zaupamo in 
delamo pod Vodstvom Komunistične 
partije Jugoslavije s tovarišem Titom 
na čelu.

Obljubljamo Vam, da bomo vse
stransko utrjevali našo ljudsko oblast 
in pomagali pri graditvi socializma v 
Titovi Jugoslaviji, ki ustvarja delav
skemu razredu boljšo in srečnejšo bo
dočnost.

Ko se vršijo po naših delovnih kolek
tivih letni občni zbori, prejema Glavni 
odbor ZS Slovenije številne resolucije, v 
katerih delavci obljubljajo, da bodo vse 
sprejete obveznosti, kako tudi letne plane 
izpolnili. Poudarjajo, da bodo s tem naj
bolje odgovorili vsem klevetnikom naše 
Partije in vsem tistim, ki še dvomijo v 
izpolnitev našega petletnega plana,

Tudi podružnica Splošne 
Maribor in Triglav filma v 
Ljubljani obljubljata 00, da 

bosta izpolnili zadane natege
Delegati letnega občnega zbora sin

dikalne podružnice tovarne splošnih 
konstrukcij in vijakov v Mariboru 
pošiljamo GO ZS Slovenije iskrene 
pozdrave. Na današnjem občnem zbo
ru smo pregledali delo naše sindikal
ne podružnice, ki je imela vkljub raz
nim pomanjkljivostim, ki smo jih sli
šali iz poročil in diskusije, lepe uspe
he.

V letošnjem letu bomo popravili 
napake in odstranili pomanjkljivosti 
pri našern^ delu, da bomo čimprej iz
polnili naš letni plan. Zato si zadaje- 
mo sledeče naloge:

1. Do II. kongresa kovinarjev Ju
goslavije bomo organizirali 96 odstot
kov delavcev in nameščencev ter utr
dili disciplino in odgovornost sindikal
nega aktiva, razvili _ demokratičnost 
v sindikatu ter s kritiko in samokri
tiko odkrivali napake in pomanjklji- 
vosti, tako v upravnem odboru, kakor 
tudi v pododborih.

2. Organizirali bomo tečaj za sin
dikalne funkcionarje v letu 1949 ter 
povečali število študijskih krožkov za 
'deološki dvig in utrdili razredno za- 
>st naših delavcev. Upravi podjetja 
?6ttio pomagali pri usposabljanju stro
jnega kadra.
„ k Posvetili bomo vso skrb naši eko- 
!| •Mji, da se uredi v vzorno posestvo,

bomo čim bolj izboljšali prehrano
delavsko-uslužbenski restavraciji.
•1- Podvzeli bomo vse potrebne 

X?Sojne ukrepe za utrditev delovne 
discipline in preprečevali fluktacijo 
uelavcev, vzgojno in pravilno bomo 
^Porabljali zakonske predpise o de- 
‘avski disciplini.

5. Organizirali bomo prostovoljno 
lelp za izgraditev stanovanj, ki so v 
.očrtu za leto <949. Vsak član sindi- 
ala ho opravil do konca leta po 50 
r Prostovoljnega dela. 

h tb ^osebno skrb pa bomo posvetili 
iiv ai?3 nresničenje letnega plana ter 
n edbi socialističnega tekmovanja v 
, sem obratu, popularizaciji udarni-

~ racionalizat.orstva. novatorsfva, 
Stvo lzvr®tivijo teh ,nalog ped vod- 
mnJT noveSa upravnega odbore bomo 

So pripomogli k izgraditvi socia-

Delavci tovarne »Impol« so pozvali
na tekmovanje delovne kolektive industrije aluminija m bakra

Delovni kolektiv tovarne »Impol« jena svojem množičnem sestanku pozval na 
trajno tekmovanje vsa podjetja Generalnedirekcije zvezne industrije aluminija in 
bakra. Tekmovalni poziv se glasi:

Da bi povečali delovne uspehe, katere je kolektiv tovarne »Impol« dosegel leta 
1948, ;e sklenil, da pozove na tekmovanje vsa podjetja Generalne direkcije zvezne 
industrije aluminija in bakra po naslednjih točkah:

L Izpolnitev plana po asortimanu, količini in vrednosti;
2. znižanje odpadkov in štednja materiala;
3. povečanje proizvodnosti dela;
4. izboljšanje delovne discipline;
5. izpolnitev plana znižanja polne lastne cene;
6. izpolnitev plana izgradnje strokovnih kadrov;
7. izpolnitev plana izgradnje delavsskih stanovanj;
8. izpolnitev obveznosti po pogodbah s drugimi podjetji in tovarnami;
9. čim boljša izdelava operativnih planov za mesece, dekade in dneve.

OBVEZNOSTI DELOVNEGA KOLEKTIVA TOVARNE »IMPOL«
V zvezi s tem so delavci tovarne »Im

pol« sprejeli obveznost, da bodo: 1, izpol
nili plan po asortimanu 100%, količinski 
in finančni plan pa presegli za 12%; 
zmanjšali bodo odpadke na podlagi nor
mativov iz leta 1949 za 3%; 3. s presega
njem delovnih norm, racionalizacijami in 
novatorstvom povečali proizvodnost za 
15%; 4. izboljšali delovno disciplino za 
50%; 5. se borili za 100% uresničenje zni
žanja polne lastne cene; 6. plan izgradnje 
strokovnih kadrov izpolnili 100%; 7. or
ganizirati prostovoljne delovne brigade in

100% izpolnili plan izgradnje delavskih 
stanovanj in opravili 50.000 prostovoljnih 
delovnih ur; 8. vse pogodbe in obveznosti 
napram drugim podjetjem in tovarnam 
bodo pravočasno izpolnjevali z izpolnje
vanjem notranjega plana podjetja, ki je 
razdeljen na trimesečne, mesečne in dnev
ne plane ter na oddelke, brigade in posa
meznike. Prve rezultate tekmovanja bo 
po preteku prvega polletja ugotovila. Cen
tralna uprava sindikata kovinarjev Jugo
slavije in Generalna direkcija zvezne in
dustrije aluminija in bakra.

lizma in s tem najbolje odgovorili na 
sovražne klevete na naše vodstvo in 
naše narode.

Delovni kolektiv podjetja za pro
izvodnjo filmov »Triglavfilm«, zbran 
na rednem letnem občnem zboru svo
je podružnice, je po temeljitem pre
tresu svojega, dela v lanskem planskem 
letu in po obširni diskusiji o letošnjih 
planskih nalogah, sprejel svoj četrt
letni tekmovalni načrt, o katerem se 
med drugim. zavezuje, da bo

1. stoodstotno izpolnil in presegel 
plan podjetja;

2. da se bo boril za kakovost in ra
cionalizacijo v potrošnji materiala in 
delovne sile;-

3. da bo kar najbolj razvijal svoje 
lastne ustvarjalne sile in skrbel za 
vzgojo mladega kadra;

i. da bo skrbel za ideološki dvig 
svojega članstva v korist naših film
skih proizvodov;

5. da bo s svojim intenzivnim delom 
dokazal neupravičenost obtožb Inform
biroja proti našemu partijskemu in 
državnemu vodstvu, da bo s svojimi, 
filmskimi proizvodi kar najverneje do
kumentiral našo stvarnost in našo pra
či il n o izgradnjo socializma in da še bo 
po svojih močeh boril proti razbitju

Svetovne sindikalne federacije po agen
tih svetovnega imperializma.

SINDIKALNA PODRUŽNICA DELAVCEV 
IN USLUŽBENCEV TRGOVSKIH POb3ETI3 

JESENICE 3E SPRE3ELA OBVEZNOSTI
Sindikalna podružnica delavcev in 

uslužbencev trgovskih podjetij št. 1, Je
senice, pozdravlja Glavni odbor sindika
tov Slovenije.

Na občnem zboru dne 3. febr. 1949 
si je podružnica zadala sledeče naloge:

1. Varstvo nad Mladinskim domom v 
Goad-Martuljku.

2. Organizirala bo samostojni knjigo
vodski tečaj v okviru sindikalne podruž
nice.

3. Knjigovodstvo se obvezuje, ds bo 
do 31. marca 1949 ažurno.

Sindikat delavcev in uslužbencev 
trgovskih podjetij št. 1, Jesenice

*

S svojih občnih zborov so poslali re
solucije Glavnemu odboru ZS Slovenije 
še naslednji kolektivi: rudnik Trbovlje, 
tovarna usnja Slovengradec, Zveza ' fi
nančnih uslužbencev Kranj, mestno insta
lacijsko podjetje Maribor, Zveza finančnih 
uslužbencev Ljubljana, Okrajna zveza 
kmetijskih zadrug C-Ije in pod-?' :ca so* 
cislnc-zdr.svstvenih ustanov v Gozd- 
Martuljku. .

Plan v gozdarstvu in lesni industriji je letos za državni, zadružni in privatni 
sektor enoten in nedeljiv. Uspeh v izpolnjevanju planskih nalog je odvisen 
ed mehanizacije ir, pravočasnega mobiiiziranja vseh razpoložljivih sil in 
sredstev. Zato poskrbimo že v prvem četrtletju za izpolnitev plana vsega 
tistega lesa, posebno bukovine, katere posek je vezan na določeno dobo. 
Mobilizirajmo, da bo večji del pisnskih nalog, posebno v privatnem in za

družnem sektorju, izpolnjen že v zimskih in prvih pomladanskih mesecih

Zvezna vlada je podelil« 
prehodne zastave in nagradila 

najboljše delovne kolektive
Beograd, 4. februarja,

Vlada Federativne ljudske republike Jugoslavije je podelila, za uspešno 
izpolnitev planskih nalog v drugem polletju 1948 prehodne zastave in denarne 
nagrade naslednjim delovnim kolektivom: 

ranžirni postaji Zagreb—Borongaj 
železniški kurilnici — Zagreb 
železniški delavnici — Zagreb 
VI. sekciji za vzdrževanje proge — Požarevac 
podjetju za železniške mostne gradnje — Titel 
1-adj edelniškemu podjetju Čukarica 
rudniku črnega premoga Breza 
rudniku in topilnici svinca ter cinka »Trepča« 
železarni štore
tvornici orodnih strojev in livarni »Prvomajska« 
industriji metalnih polizdelkov »Impol« 
novosadski' tovarni kablov 
rudniku magnezita »Goleš«
»Elektrobosni« 
tvomici stekla »Straža« 
tekstilni tovarni »Inteke« 
tvorni ci' gumijastih proizvodov »Sava« 
tvomici »Kamnik« 
tobačni tovarni — Mostar 
grafičnemu podjetju »Kultura« — Beograd
zveznemu montažnemu podj. za hidroelektr., Maribor
hidro centrali »Tito« — Kraljevac
kmetijskemu posestvu — Čelarevo
krnetijsko-strojni postaji — Niš
gozdnemu gospodarstvu — Sarajevo
pomorski ladji »Durmitor«
prometni pošti št. 2 — Ljubljana
mestnemu telefonu — Zagreb
podjetju »Ikarus«
ladjedelnici »Vicko Krstulovič«

50.000 din
580.000 din
850.000 din
520.000 din
300.000 din
160.000 din
600.000 din 

1,000.000 din
300.000 din
180.000 din
200.000 din
180.000 din
100.000 din
250.000 din
200.000 din 
280-000 din
180.000 din
180.000 din
90.000 din 
90.600 din
40.000 din
30.000 din

100.000 din
40.000 din

900.000 din
40.000 din
50.000 din
70.000 din

500.000 din
600.000 din

Prehodne zastave Centralnega odbora zveze sindikatov Jugoslavije in 
resornih ministrov FLRJ ter denarne nagrade so dobili tile delovni kolektivi:

ranžirna postaja — Zagreb — zapadni kolodvor 
železniška kurilnica — Karlovec 
II. sekcija za vzdrževanje proge — Celje 
železniška delavnica Zrenjanin 
železniško gradbeno podjetje št. 1 — Sarajevo 
premogovnik Trbovlje 
rudnik in topilnica pisanih kovin — Bor 
železarna Smederevo 
podjetje »Djura Djakovič« 
elektroželezarna Šibenik 
tovarna samota Mladenova c 
kemična tovarna »Zorica« 
podjetje za predelavo volne »Paracin« 
podjetje medicinskih

100.000 din
150.000 din
180.000 din
250.000 din
900.000 din
750.000 din

1,700.000 din
300.000 din
300.000 din
150.000 dim
40.000 din

140.000 din
450.000 din
150.000 din
130.000 din
120.000 din
80.000 dim

100.000 din
60.000 din
50.000 din

150.000 din
30.000 din

120.000 din
80.000 dir

800.000 din
80.000 din

proizvodov »Pliva Zagreb« 
tovarna usnja Slovenske Konjice 
tovarna papirja Reka 
tobačna tovarna Zagreb 
tobačna postaja Strumica 
podjetje »Elektro-Beograd« — Beograd 
kmetijsko-strojna postaja — Kikinda 
gozdno gospodarstvo Postojna 
pomorska ladja »Pasmam- 
prometna pošta št. 2 — Zagreb 
glavni brzojav Beograd 
podjetje »Crvena zastava« 
ladjedelnica »Rikardo Benčič«

Pohvaljeni so bili tile delovni kolektivi:
III. sekcija za vzdrževanje proge Vinkovci, železniška postaja Maribor, 

železniška kurilnica Mostar, železniško gradbeno podjetje št- 5 Ljubljana, 
bagersko ladijsko podjetje Beograd, rečna ladja »Pomoravlje«, premogovnik 
Zenica, premogovnik »Dobra sreča«, železarna Sisak, Titovi zavodi »Lito
stroj«, tovarna cementa »15. september« Anhovo, tovarna cementa Trbovlje, 
kemična tvor niča Celje, tovarna medicinskih proizvodov »Galenika«, tovar- 
na »Alkaloid«, steklarna Hrastnik, steklarna Pa ra Čin, tovarna gume »Tigar« 
— Pirot, tekstilna tovarna »Vajteks«, tekstilna, tovarna »Bombažna«, sladkor
na tovarna vrrbas, papirnica * evče. tobačna tovarna Niš. tobačna tovarna 
Ljubljana, tobačna posta ja^ Kumanovo, hidroelektrarna »Fala«, novosadsko 
električno podjetje, električno podjetje »Tetovo« Skoplje, podjetje za izko
riščanje jjozdov »Carjeviča« ^Bjelovar, pomorska ladja »Sutjeska«, pomorsko 
pristanišče in javno skladišče PloČe, telefonsko-tele-grafski center Parami, 
telefonsko-telegrafski center Skoplje, prometna pošta št. 2 Maribor, podjetje 
»Teleoptiik«, podjetje »Tito« Sarajevo, ladjedelnica »Uljanik«, ladjedelnica 
»Tretji maj«.

Gozdni delavci v Rušah so proglasili 
prve udarnike

te o zgodnjih jutranjih urah je bilo 
preteklo soboto na upravi gozdnih de
lavcev v Rušah živahno in razgibano! 
Zakaj neki, so ugibali ljudje, ki jih je 
pot nanesla mimo. Delovni kolektiv pa. 
ki se je ta dan tukaj zbral. je imel 
svoj veliki dan: proglasitev udarnikov! 
42 jih je bilo! Onih, ki so pokazali s 
svojim delom nadpovprečne uspehe v 
naših naporih za izpolnitev planskih 
nalog! in ,s tem za izgradnjo socializma 
v naši državi. Prejeli so zaslužena pri
znanje. naziv udarnikov, istočasno pa 
so bile razdeljene denarne nagrade.

Upravnik tov. Mlakar jim je v 
drilnih besedah nakazal pomen bo. 
za plan, ter jih odločno pozval.d a 
bo o naslednjem trimesečju štei 
udarnikov še večje. Tudi predstav 
njihove direkcije u Mariboru, nad< 
predstavnik KOS gozdnih delavcev 
Mariboru^ in predstavnik krajevn 
sveta Ruse so prisrčno čestitali del 
nemu kolektivu, posebno pa uda1 
kom, prooboriteljem za izpolnitev n 
petletke, k uspehu ter jih isto iako 
zvali še k večjim delovnim zmage 

Proslava se je zaključila z vzklih 
»J se sile za izvedbo petletke!*
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1Z3AVA ZASTOPNIKOV JUGOSLOVANSKIH SINDIKATOV PO VRNITVI IZ PARIZA

ZVEZA SINDIKATOV JUGOSLAVIJE BO TUDI I BODOČE 
PODPIRALA SVETOVNO SINDIKALNO FEDERACIJO

S posvetovanja funkcionarjev Centralnega odbora, centralnih uprav,
sindikatov in glavnih odborov Zveze sindikatov Jugoslavije

Iz Pariza, kjer sta prisostvovala 
v imenu jugoslovanskih delovnih lju-

je naša delegacija obljubila, da bo
di zasedanju izvršilnega komiteja Sve
tovne sindikalne federacije, sta se vr
nila v Beograd tovariša Djura Salaj, 
predsednik, in Mišo Pavičevič, sekre
tar Centralnega odbora Zveze sindika
tov Jugoslavije.

Delegata zveze sindikatov Jugosla
vije sta sodelavcu Tanjuga izjavila o 
zasedanju izvršnega odbora SSF:

»Januarsko zasedanje izvršnega 
odbora Svetovne sindikalne federacije 
je bilo eno izmed najvažnejših zase
danj doslej. Kakor je znano, so pred
stavniki britanskih Trade-unionov in 
kongresa industrijskih organizacij 
(CIO) Amerike predlagali izvršnemu 
biroju Svetovne sindikalne federacije, 
naj bi Federacijo dokončno razpustili 
ali pa prekinili delo za določen čas.
Takšno stališče teh reakcionarnih vo
diteljev britanskih in ameriških sindi
katov je prisililo večino članov izvrš
nega biroja, da so sklicali sejo izvrš
nega odbora Svetovne sindikalne fe
deracije.

Stališče Carreya (CIO) DickSna 
(britanski Trade-unione) in Cupersa 
(Holandija) se je pojavilo po mnogih 
poizkusih, da bi spremenilo Svetovno 
sindikalno federacijo v orodje reak
cionarnih voditeljev britanskih Tra- 
deunionov in kongresa industrijskih 
organizacij ZDA, odnosno v orodje 
ameriškega imperializma s posebnim 
namenom, da bi olajšali izvedbo Mar
shallovega načrta. Ko ta poizkus za
radi odpora velikanske večine nacio
nalnih sindikalnih central ni uspel, so 
pričeli reakcionarji spletkariti za raz
cepitev in uničenje Svetovne sindikal
ne federacije. Zadnji poizkus, ki je 
razkrinkal njihovo politiko v Svetovni 
sindikalni federaciji, je bil predlog, 
naj se razpusti ali vsaj začasno (v 
resnici so želeli za trajno) preneha z 
delom.

Na januarskem zasedanju izvršne
ga odbora so sklepali o tem predlogu 
in odločali, ali bo Svetovna sindikalna 
federacija — mednarodna 'organiza
cija, ki ima včlanjenih nad 65 milijo
nov delavcev še nadalje živela in de
lala v korist delavskega razreda vse
ga sveta, ali pa bodo mednarodnemu 
proletariatu in miroljubnim silam 
odvzeli tako močno orožje v borbi za 
boljše življenje, mir in demokracijo.

Izvršni odbor je bil skoraj popol
noma enoten v sklepu, da naj Svetov
na federacija nadaljuje svoje delo. 
Predstavniki sindikalnih gibanj ZSSR, 
Jugoslavije,- Poljske, Češkoslovaške, 
Romunije, Madžarske, Francije, Itali- I,eQer‘?-cl 
je, Kitajske, Latinske Amerike, Indi- 
je, Ceylona in Avstralije so nad vse Jap<Mlstl 
ostro obsodili poskuse razbijanja Sve
tovne sindikalne federacije kot ma
nevre sovražnikov delavskega razreda, 
kot spletke agentov kapitalistične re
akcije, ameriškega imperializma v de
lavskem gibanju samem. Vsi prisotni 
delegati (razen Jansena — Danska) 
so se soglasno izjavili za nadaljnji ob
stoj in okrepitev delovanja Svetovne 
sindikalne federacije, za uresničitev 
nalog, ki so velikanskega pomena za 
delovne ljudi vseh držav, zlasti za 
obrambo gospodarskih in socialnih 
pravic delavskega razreda, za uniče
nje ostankov fašizma, za borbo proti 
vojni, vojnim hujskačem ter za mir 
in demokracijo.

tako kakor doslej tudi v bodoče v pol
ni meri podpirala Svetovno sindikal
no federacijo v borbi za izvajanje 
njene politike in uresničitev ciljev, 
postavljenih v njenem statutu. Delav
ski razred Jugoslavije bo tudi v bo
doče v vsem pomagal delavskim, de
mokratičnim in osvobodilnim giba
njem po svetu, ki se bore za demo
kratične pravice delavskega razreda 
in nacionalno neodvisnost.

Lahko rečemo, da je poizkus za 
razcepitev Svetovne sindikalne fede
racije tudi to pot propadel. Ultimat 
za ukinitev dela Svetovne sindikalne 
federacije, ki so ga predložili Dickin, 
Carrey, Cupers in podobni, je odklo
nila večina nacionalnih sindikalnih 
central. Pfi pomniti pa je treba, da 
se. tudi sindikalne organizacije v An
gliji in ZDA sedaj zavedajo razkolni- 
škega in sovražnega’ početja Dickina 
in Čarreya, Vedno večje število sin
dikalnih organizacij v teh državah 
obsoja njuno razkohtiško delovanje 
in zahteva okrepitev Svetovne sindi
kalne federacije. Kongres združenih 
sindikatov električarskih, radijskih in

strojnih delavcev Amerike, ki je včla
njen v. Kongresu industrijskih organi
zacij, je zelo ostro obsodil razdiralno 
delo Carreya, voditelja CIO in ob
enem člana, sindikata električarjev, ki 
ga je v svoji resoluciji imenoval reak
cionarnega sovražnika vseh delovnih 
ljudi.

Brez dvoma bo kongres Svetovne 
sindikalne federacije, ki bo letos v 
juniju in juliju v Milanu, nova mani
festacija odločnosti mednarodnega sin
dikalnega gibanja, da nadaljuje pot, 
ki jo je označila Svetovna sindikalna 
federacija, pot, ki je že doslej rodila 
pomembne uspehe za delavski razred 
vsega sveta.

Zveza sindikatov Jugoslavije bose 
nadalje z vsemi silami delala za okre
pitev Svetovne sindikalne federacije, 
ki je velika pridobitev delavskega 
razreda vsega sveta. Jugoslovanski 
sindikati bodo nudili za okrepitev 
mednarodne solidarnosti delovnih* lju
di tako kakor doslej tudi v bodoče 
vsestransko moralno in materialno 
pomoč, delavskim, demokratičnim in 
ovobodilnim gibanjem ter miroljub
nim silam na svetu.

Najvažnejše naloge sindikatov 
v tretjem planskem letu

IZ PROGLASA SSF DELAVCEM VSEGA SVETA

Svetovna sindikama federacija
v borbi za pravice delavcev 

In mir med narodi
V času od 28. januarja do 2. februarja, 

kakor smo že poročali, je bilo v Parizu 
izredno zasedanje izvršnega odbora Sve
tovane sindikalne federacije, kjer sta na 
seji Izvršnega biroja Federacije zastopnik 
Kongresa angleških Trade-unionov in 
predstavnik Kongresa industrijskih orga
nizacij ZDA skupno s holandskim dele
gatom hotela razbiti najprej sejo Izvrš
nega biroja, potem pa še Izvršni odbor 
Svetovne sindikalne federacije. Vsi trije 
so namreč računali, da bo na ta način 
razbila enotnost SSF in da bodo tako 
dobili proste roke za ustanovitev nove 
mednarodne sindikalne federacije, ki bi 
bila orodje v rokah amgloamieirilških im
perialistov. Toda njihov poskus se je iz
jalovil, ker je Svetovna sindikalna fede
racija, notranje še bolj strnjena in moč
na, že nekaj dni zatem na izrednem za
sedanju Izvršnega odbora rešila vsa vpra
šanja v zvezi z nadaljnjo utrditvijo Fede
racije, saij je bila sprejeta cela vrsta 
sklepov, nanašajočih se na nadaljnjo raz
širitev in okrepitev dela SSF. Tiaiko je 
Izvršni odbor sklenil, da bo v juniju v 
Milanu II, kongres Svetovne sindikalne

kov, sklicanje azijske sindikalne konfe
rence, izvajanje sklepov Generalnega sve
ta Federacije itd. Z ultimativnim načinom 
so hoteli vsiliti Federaciji svojo voljo,«

v proglasu je nadalje rečeno, da nji-

federacije, sprejeti so bili v članstvo Fe- 
j---- novj člani, eamdikati Nemčije,

Jugoslovanska delegacija je strogo 
obsodila poskus za razbitje Svetovne 
sindikalne federacije, ki so ga pripra
vili reakcionarji iz Trade Unionov in 
CIO, ter ga razkrinkala kot manever 
razrednega sovražnika in še posebej 
kot manever ameriškega imperializ
ma. Jugoslovanska delegacija ni pri
poročala samo nadaljevanja, temveč 
tudi okrepitev delovanja Svetovne 
sindikalne federacije, od katere upra
vičeno pričakujejo pomoč sindikalne 
organizacije na svetu ter demokratič
na in narodno osvobodilna gibanja v 
vrsti držav. V imenu sindikalnega gi
banja delavskega razreda Jugoslavije

Japonske in drogi. Generalni tajnik SSF 
Louis Saillant pa je dobil široka poobla
stila, da skliče vse mednarodne strokov
ne zvez-e na posebno konferenco. Na tej 
konferenci naj bi sodelovale zveze vseh 
držav. Posebno pozornost pa je zasedanje 
Izvršnega odbora Federacije posvetilo 
vprašanjem sindikalnega gibanja v azij
skih državah in državah Latinske Ame
rike, kjer je sindikalno gibanje izpostav
ljeno preganjanju in krvavim napadom.

Ob zaključku zasedanja je Izvršni od
bor SSF izdelal proglas, nameiijen delav
cem vsega sveta, v katerem se. poudarja, 
da bo Federacija kot prva velika svetov
na sindikalna federacija nadaljevala in še 
naprej branila interese delavcev vseh dr
žav, Zadnji poskusi, da bi uničili medna
rodno sindikalno organizacijo delavcev, 
ugotavlja Izvršni odbor, kažejo, da so bili 
razlogi za ta razkolniški poskus popolno
ma tuji interesom delavcev in so v ce
loti nasprotovali 'osnovnim načelom med
narodne solidarnosti.

»Mi vemo — je rečeno v proglasu — 
da se je v ZDA in Angliji veliko število 
sindikalno organiziranih delavcev izreklo 
za Svetovno sindikalno federacijo. Toda 
teh niso vprašali, če imajo voditelji Kon
gresa angleških Trade-unionov in pred
stavniki Kongresa industrijskih organiza
cij ZDA pravico izstopiti iz SSF. Ti vodi
telji so že poprej v letu 1948. povzročali 
celo vrsto težav v Izvršnem biroju SSF, 
ovirali so ustanovitev strokovnih oddel

ke v a razbijaška akcija ni privedla do 
uničenja SSF. Nasprotno, Izvršni odbor se 
je odločil, da bo nadaljeval delo, vsem 
organizacijam pa bo priporočil, da osta
nejo v SSF, kakor je bilo to doslej,

»Danes je bolj kakor kdaj koli po
trebna trdnost enotnosti delavstva vsega 
sveta, da bi .se utrdila Svetovna sindi
kalna federacija. S svojo krvjo in svojim 
delom je delavski razred mnogo prispe
val k vojaškemu porazu fašizma v drugi 
svetovni vojni. Delavski razred ima skup
no z. demokratičnimi silami vsega sveta 
pravico pričakovati boljše in srečnejše 
življenje, ki ga lahko zgradi, če bo zdru
žen na mednarodnem področju.«

Poudarjajoč, da ima delavstvo vseh 
držav, ne glede na rasno, politično in ver
sko prepričanje, skupne interese in skup 
ne cilje, opozarja Izvršni 
glavna naloga delavstva: 
svet brez težav in gladu, breg brezpo
selnosti, v katerem bi bile delavske pra
vice zajamčene s zakonom, delo pa do
stojno nagrajeno.«

Razglas poudarja nadalje, da Svetovna 
sindikalna federacija podpira kolonialne 
in polkolonialne narode, ki se borijo za 
neodvisnost in boljše življenjske pogoje.

»Svetovna sindikalna federacija se 
bori za izkoreninjenje škodljivega vpliva 
monopolov in trustov na gospodarsko in 
politično življenje, SSF podpira demokra
tične sile pri odstranjevanju fašističnih 
režimov in fašističnih sil v nekaterih dr
žavah, ki pomenijo nevarnost za mir. SSF 
se bori in se bo borila za zavarovanje 
trdnega in trajnega miru med narodi pro
ti hujskačem na novo svetovno vojno.«

Izvršni odbor SSF poziva v prvi vrsti 
delavce Anglije in ZDA, da podprejo Fe
deracijo. »Nobenih osnovnih razlik niti 
rasne nestrpnosti ni med delavci Anglije, 
ZDA, Francije, Italije, Kitajske in drugih 
narodov* Vselej je mogoče doseči spo
razum, če temelji sodelovanje na dobri 
volji in vzajemnem duhu sodelovanja.

Svetovna zgodovina delavskega sindi
kalnega življenja dokazuje, da je naj
učinkovitejše orožje v rokah delavcev 
prav njihova enotnost. Uničiti enotnost 
pomeni uničiti to orožje. To je bil vedno 
cilj sovražnikov delavskega razreda in 
kapitalističnih sil.«

Izvršni odbor poziva na koncu delav
ce in delavke vsega sveta, da utrdijo 
svojo enotnost, ki je najmočnejše poro
štvo za zagotovitev trdnega in trajnega 
miru med narodi.

Pretekli teden se je začelo v Beogradu 
večdnevno posvetovanje voditeljev Cen
tralnega odbora Zveze sindikatov Jugo
slavije, centralnih uprav sindikatov in 
glavnih odborov ZSJ, kateremu so pri
sostvovali predstavniki ministrstev in ad
ministrativno operativnih vodstev. Posve
tovanje je otvoril tov. Ivan Božičevič, ge
neralni sekretar Centralnega odbora ZSJ.

Referat o izkušnjah v preteklem letu 
in o bodočih nalogah sindikalnih organiza
cij v borbi za izpolnitev planskih nalog 
v letu 1949, je podal tov. Lazar Plavšič, 
član Centralnega odbora ZSJ.

V svojem referatu .je med drugim de
jal, da uspehi, doseženi v letu 1948, doka
zujejo, da je naš delavski razred, združen 
v sindikatih, pod vodstvom naše slavne 
Komunistične partije s tov. Titom na čelu, 
sposoben, da zgradi socializem v naši dr
žavi. Lanskoletni uspehi govore, da se ie 
med delavskim razredom razvilo sociali
stično tekmovanje, udarništvo, racionali- 
zatorstvo in novatorstvo, ki je v precejš
nji meri vplivalo na izpolnitev planskih 
nalog.

Leto 1948 je bilo za naše sindikalne 
organizacije velikega pomena, Predvsem 
nam je dalo bogatih izkušenj o uspehih 
ir. slabostih naših sindikalnih organizacij 
v borbi za izpolnitev planskih nalog. 
Osnovne naloge našega sindikalnega giba
nja je nakazal lansko leto V, kongres 
KPJ, I. kongres ESJ pa je na podlagi 
sklepov V. kongresa KPJ prikazal izkuš
nje sindikalnega gibanja naše države in 
nadalje razvil ter konkretiziral naloge 
sindikalnih organizacij.

Osnovna naloga tega posvetovanja je 
bila, da na podlagi izkušenj, doseženih v 
drugi polovici leta 1948, nakaže kakšne 
ukrepe morajo podvzeti sindikalne orga
nizacije, naslanjajoč se na sklepe kongre
sov v preteklem letu.

Najvažnejše naloge so:

1. Izgradnja težke industrije kot 
osnovne industrije za naše gospodar
stvo in njegov nadaljnji razvoj.

2. Mehanizacija in racionalizacija 
našega rudarstva zaradi povečanih po
treb industrije, preskrbe in izvoza.

3. Izgradnja naše vojne industrije 
za okrepitev obrambne moči naše do
movine.

4. Izboljšanje našega železniškega
prometa.

5. Napredek našega kmetijstva.
Pri govoru o izpolnjevanju plana in 

tekmovanju je tov. Plavšič omenil, da 
vzrok neizpolnjevanja plana v nekaterih 
podjetjih, ni bil samo v obiektivnih vzro
kih, ampak tudi zaradi slabe organizacije 
tekmovanja in premajhne pomoči uprav 
sindikalnih podružnic. V številnih pod
jetjih so v začetku in sredini leta 1948 
zavlačevali z izdelavo operativnega pla
na, zaradi česar niso bili izdelani mesečni 
in trimesečni plani, posledica pa je bila, 
da sindikalne organizacije niso organizi
rale tekmovanja in da delavci niso spreje
mali tekmovalnih obveznosti.

Tov. Plavšič je govoril še o potrebi 
prenašanja delovnih izkušenj iz kolektiva 
v kolektiv, o izvajanju uredb o plačah in 
nagrajevanju po delovnem učinku, o na
logah sindikata za dvig kmetijske proiz
vodnje, o borbi za asortiment in pravilno 
razdeljevanje blaga, za boljšo kakovost 
ter o borbi za znižanje polne lastne cene.

Po referatu tov. Laze Plavšiča se je 
razvila diskusija, nato pa je govoril šef 
odseka za strokovne kadre pri Central
nem odboru ZSJ tov. Borisav Opačič o 
izgradnji strokovnih kadrov in zaposlitvi 
nove delovne sile.

Po diskusiji po obeh referatih, v kateri 
,je sodelovalo veliko število delegatov, je 
imel zaključno besedo tov. Ivan Boži- 
čevič, generalni sekretar Centralnega od
bora ZSJ.

Sklepi
Ob zaključku posvetovanja so sprejeli 

sklepe o neposrednih nalogah sindikalnih 
organizacij, od katerih objavljamo nasled
nje najvažnejše:

1- Vse naše sindikalne organizacije 
se naj kar najbolj odločno borijo za ena
komerno izpolnjevanje dnevnih, deset
dnevnih in mesečnih planov v posameznih 
podjetjih v celotnih proizvodnih pano
gah.

2, Organizirati je treba tekmovanje v 
posameznih proizvodnih panogah, pri če-
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za evidentiranje uspehov.
Zaradi organizacije tekmovanja bodo 

glavni odbori nudili večjo in neposredno 
pomoč sindikalnim organizacijam na svo
jem področju.

3. Zaradi izmenjave izkušenj naj Cen
tralne uprave skupno z upravno opera
tivnim vodstvom posameznih proizvodnih 
panog načrtno organizirajo obiske kvalifi
ciranih delavcev pri 'drugih kolektivih, 
kakor tudi posvetovanje novatorjev in ra- 
cionalizatorjev.

4. Razgibati sindikalne organizacije, 
da se bodo borile za pravilno izvajanje 
novih uredb o plačah in ostalih predpisov, 
da bodo razkrivale prestopke v zvezi s 
tem in o tem obveščale pristojne inšpek
cije dela in Centralni odbor Zveze sindi
katov Jugoslavije.

5. Sindikalne organizacije naj posve
tijo vso pozornost sprejemanju novih de
lavcev in njihovemu uvajanju v proizvod
ni proces,. Prav tako naj poskrbijo, da 
hitro dobijo dobra stanovanja, prehrano 
itd., da bi lahko novi delavci čimprej ob
vladali strokovno znanje in se brez težav 
navadili na način življenja in dela v ko-

blematiko delovnih norm, poslužujoč se 
obstoječe literature, kakor tudi tiste, ki 
bo v kratkem dotiskana.

8. Proučevati bri jadni način dela za- 
radi iskanta čim bolj m-«svilnih orgeniza-
cijskih oblik dela v posameznih gospo
darskih panogah in v posameznih podjet
jih ter odstranjevati vse nedostatke in 
napake, M so se doslej dogajale v zvezi 
z uvajanjem brigadnega načina dela.

9. Centralne uprave sindikatov in glav
ni odbori so dolžni seznaniti sindikalno 
članstvo s pomenom borbe za znižanje 
planske polne lastne cene kot najvažnej
še oblike naše socialistične akumulacije 
in sredstva za dviganje življenjske ravni 
naših delovnih ljudi.

10. Vsi sindikalni forumi morajo teme
ljito proučiti sklepe I. kongresa Enotnih 
sindikatov Jugoslavije in sklepe VI. ple
numa Centralnega odbora ter ukreniti vse 
potrebno za njihovo izvajanje,

11. Okrepiti sindikalne forume, zago
toviti kontinuiteto v delu forumov in 
funkcionarjev, odpraviti stalne spremem
be sindikalnih vodilnih kadrov in še bolj 
odločno odpravljati napake pri delu naših 
organizacij.

V Londonu se ie začela konferenca 
za sklenile« mirovne pogodbe z Avtirifo

Pod udarci narodnoosvobodilne armade 
litajjskese ruši obrambni pas Kiiomintangove 

vojske na reki Jangcekiang
Z osvoboditvijo dveh pomembnih Kuo- 

mintangovih oporišč — Pekinga in Tien- 
cina — je blia končno zaključena vojna 
v severni Kitajski. Peking, ki je bil več 
tednov obkoljen, se je še do nedavnega 
upiral, ker komandant Kuomlntamgovih 
čet ni pristal na mirno predajo. Ko pa 
se je medtem pomaknila fronta za več
sto kilometrov dalje na jug na reko Jang- 
cekiang in sta ti, od vseh strani obkolje
ni mesti, bili le še otoka sredi osvoboje
nega kitajskega ozemlja, ni imelo prav 
nobenega smisla več, da bi sc še upirali. 
To dejstvo je iztreznilo tudi tega Čang- 
kajškovega komandanta v severni Kitaj
ski, da se je končno, ker je tako zahte
valo tudi civilno prebivalstvo obeh mest, 
predal. Bo te odločitve pa ga je prisililo 
tudi nerazpoloženi« njegovih vojakov, ki 
so odrekli pokorščino. — Tako je danes 
vsa severna Kitajska'že v celoti osvobo
jena, ostanki Kuomintangove vojske pa 
razoroženi.

Na vsem tem področju se sedaj že z 
vso naglico normalizira življenje, poprav
ljajo se železnice, obnavlja se promet, 
industrija, živahna pa je_ tudi politična 
dejavnost. V najkrajšem času bo sestav
ljena namreč enotna demokratična vlada

za osvobojeno področje kitajske Cen
tralne ravnine, kjer živi 45 milijonov lju
di. Pripravljajo se že na prvi začasni 
kongres ljudskih predstavnikov najvišje
ga organa ljudske oblasti, ki bo imeno
val začasno vlado in izdelal program, po 
katerem se bo razvijalo delo začasne 
vlade.

Medtem pa je narodnoosvobodilna ar
mada Kitajske, ki je na levem bregu reke 
Jangcekiang zbrala svoje sile, že preko
račila reko jugozapedno od Nankinga pri 
mestu Vuku in tako spravila v resno ne
varnost ves Kuomintangov obrambni si
stem na desni strani te reke.

Kuomintangova vojska, ki je samo v 
drugi polovici lanskega leta izgubila 
okrog 700.000 vojakov, danes ni več spo
sobna, da bi vzdržala te udarce, zato 
narodnoosvobodilna armada Kitajske na
pada že z vseh strani tudi Nanking — 
Kuomintangovo prestolnico, kjer vlada že 
popolna zmeda.

Kljub težkemu položaju pa Kuomin
tangova vlada ni storila doslej še niče-

južne pokrajine Kitajske. To pa je tudi 
dokaz, da je bila ponudba Knosnintanga 
za sklenitev premirja le navaden mane
ver Gangkajška in ameriških imperialistov, 
ki so hoteli na ta način pridobiti na času, 
da bi se v južni in jugovzhodni Kitajski 
ter na Formozi pripravili za odpor. Ta 
Čangkajškova zakulisna ofenziva miru je 
danes očitna. Vendar ni uspela, ker se je 
razbila ob dalekovidni politiki Komuni
stične partije Kitajske. Pogoje za razgo
vore o premirju je v osmih točkah jasno 
formuliral Mao Tse Tung, zločinska Kuo
mintangova vlada pa jih bo prej ali slej, 
čeprav se trenutno še izmika, morala 
sprejeti, ker jo bodo k temu prisilili uspe
hi in zmaga narodnoosvobodilna armade 
Kitajske.

Ra pobudo avstrijske vlade, ko je 
pred dvema mesecema poslala noto vla
dam Sovjetske zveze. ZDA, Anglije in 
Francije, v,kateri je zaprosila, da bi se 
obnovili razgovori za sklenitev mirov- 
ne_ pogodbe z Avstrijo, se ie v sredo 
začela v Londonu konferenca štirih zu
nanjih ministrov, ki bodo razpravljali o 
avstrijskem vprašanju. V sredo :e od
potoval v London tudi dr. Aleš Bebler, 
pomočnik zunanjega ministra FLRJ, ki 
bo zastopal našo državo na tej kome- 
ronci.

0 teni vprašanju so razpravljali za
stopniki zunanjih ministrov že maja lan
skega leta, ko se ie potem konferenca 
razšla, ne da bi rešila to vprašanje. 
Kljub temu. da ie naša vlada na lanski 
londonski konferenci zmanjšala svoje 
zahteve, da bi tako pospešila sklenitev 
mirovne pogodbe z Avstrijo, se pred
stavniki štirih vendar niso mogli spora
zumeti, ker sklenitev mirovne pogodbe 
takrat ni bila v interesu ciljev, ki so

ESI* kongres Ljudske fronte Jugoslavije bo S. m 10, aprila

jih _ zasledovali angloameriški imperia- 
listi. V strahu,^da bi § sklenitvijo mirov
ne pogodbe izgubili Angleži in Ameri
ka« iv Avstriji važno gospodarsko po
stojanko m tržišče, so takrat odklanjali 
sporazum in zvraoali v glavnem krivdo 
na sovjetsko zvezo, češ da so njene za- 
1ite've vrn'Rvi bivše nemške imovine v 
Avstriji neoenovane. Takšno stališče 
Predstavnikov ZDA in Anglije je takrat 
spretno izrabil tudi avstrijski zunanji 
minister dr. Gruber, ki skuša danes ob 
lej konferenci prav tako prikazati, da so 
jugoslovanske zahteve po reparacijah in 
po popravi jugoslovansko-avstriijske me
je glavna ovira za sklenitev mirovne po
godbe. Toda vse to so le izgovori. Pra
vi vzrok, da ni prišlo do sporazuma, pa 
ie bil. da so zahodne sile imele posebne 
gospodarske in politične namene z Av
strijo in da se ie tudi v Avstriji čedalje 
bolj uveljavljala misel za priključitev k 
Bicomiji, kar bi praktično pomenilo po
polno gospodarsko in politično podre
ditev ameriškim monopolom, sklenitev 
mirovne pogodbe pa bi te načrte prekri
žala.

čar, da bi prišlo do razgovorov na pod
lagi osmih točk, katere je postavila Ko- na
munistična partija Kitajske, 
ves Kuomintangov kabinet

ker je pač 
pobegnil v

Predsedstvo Zveznega odbora Ljudske 
fronte Jugoslavije je na svoji seji skle
nilo, da skliče IG. kongres Ljudske fron
te Jugoslavije. Kongres bo dne 9. 
in 10. aprila 1949 v B e o g r a d u in 
bo obravnaval poleg političnega poročila 
in drugega tudi o tekočih nalogah Ljudske 
fronte, o programski deklaraciji in o 
statutu. Za izvolitev delegatov za HI, 
kongres bodo 6. marca v vseh osnovnih 
organizacijah volitve delegatov za okraj
ne, mestne oziroma rajonske konference, 

katerih bodo naslednjo nedeljo, dne 
13. marca, izvolili delegate za IG. dele
gate za Gl. kongres. Z ozirom na število

delegatov Ljudske fronte se bo tega kon
gresa iz ljudske republike Slovenile ude
ležilo 130 delegatov.

Volitve v osnovnih organizacijah in 
volitve delegatov na okrajnih, mestnih 
ozir. rajonskih konferenca bodo tajne.

Predsedstvo Zveznega odbora Ljudske 
fronte Jugoslavije je istočasno s tem 
sklepom imenovalo že tudi posebno ko
misijo, ki bo izdelala predlog za program
sko deklaracijo in predlog novega sta
tuta Ljudske fronte Jugoslavije ter kon
gresni odbor, ki bo vodil vse pripravo 
za ta kongres.

Najlepši dokaz, da Avstrija lansko 1®" 
to ni bila pripravljena, da na pravičen 
in demokratičen način reši vsa sporna 
vprašanja z našo državo, pa je bil X 
tem. da je še nadalje zatirala naš živeli 
na' Slovenskem Koroškem, na preganjala, 
odtegovala vodno silo našim kidrocen- 
tralaim in se tudi branila povrniti škodo, 
ki jo je utrpela Jugoslavija zaradi so
delovanja Avstrije v nemškem vojaškem 
stroju.

Sedanja londonska konferenca bo po
kazala, koliko ie biia iskrena želja av
strijske vlade, da bi prišlo do sklenitve 
mirovne pogodbe in do pravične ure
ditev odnosov me3 sosednimi državami'

lekiivu. Seznaniti jih je treba s sindi
kalno organizacijo in dvigati njihovo kul
turno raven in politično zavest.

6, Izvršiti je treba široko kampanjo, v 
kateri bodo pojasnili in seznanili vse 
članstvo z značajem in pomenom tehnič
nih norm za naše gospodarstvo in za same 
delavce in jih v ta namen seznanili z 
uredbo o delovnih normah in vseh pred
pisih, ki so z njo v zvezi.

7. Vsi sindikalni funkcionarji in akti
visti, posebno pa predstavniki sindikalnih

j
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Z občnega zbora trboveljskih rudarjev

1 boljšim delom vseh delovnih sektorjev 
k zmagi v tretjem planskem letu

Razvoj in mspešno de So 
kmetijske obdelovalne zadruge v Arji vasi

Dne 6. februarja 1649 je bil v Trbov
ljah občni zbor rudarske podružnice. 
Organizacijsko poročilo je podal tajnik 
Žibret Filip.

V sklopu rudarske podružnice je 13 
pododborov. Od vseh pododborov je po
kazal največjo delavnost pododbor sepa
racije kakor tudi Vzhodni in Zapadai 
obrat. Kritiziral je delo pododbora rudni
ških magazinov, ki skozi vse leto ni po
slal na sejo referenta za zaščito, kakor 
tudi ne referenta za tarifo in tekmovanje. 
Delo referentov za preskrbo ni bilo za
dovoljivo, to pa zaradi tega, ker so se 
fi referenti zanimali bolj za nakaznice, 
manj pa so nadzirali delo družbene kon
trole, ki ni povsem izvršila nalog, ki so se 
pred njo postavljale.

Vso pozornost pa so posvetili obrat
nim in proizvodnim konferencam, kjer 
so obravnavali vsa važna vprašanja glede 
proizvodnje.

TARIFA IN TEKMOVANJE. Temu 
sektorju so posvečali največ pozornosti. 
Pravilno postavljene norme so del veli
kega uspeha kolektiva. Rudarji že danes 
sami zahtevajo, da jim normirajo delovna 
mesta, posebno tam, kjer delo še ni nor
mirano, Po normah je delalo 59% vsega 
delavstva, norme je presegalo 49.8% vseh 
delavcev. Vseh udarnikov je bilo progla
šenih v rudniku Trbovlje v 1948. letu 501 
ter 15 racionalizatorjev in 2 novatorja. 
Pri proglaševanju udarnikov pa so se do
gajale napake in to zaradi nezadostnega 
čuta odgovornosti merodajnih činiteljev, 
kakor je bil primer na Vzhodnem obratu, 
kjer je bil proglašen za udarnika nekdo, 
ki že na svoji številki delj časa ni delal, 
oziroma ni dosegal predpisane norme. 
Premalo skrbi so posvečali mladim gradi
teljem socializma, mladincem pri organi
ziranju mladinskih številk in brigad. Tek
movanje med posameznimi številkami in 
kolektivi je bilo v preteklem letu na za
dovoljivi višini. Rudnik Trbovlje je tek
moval mesečno z vsemi rudniki v A sku
pini ter dosegel štirikrat prvo mesto,

V tekmovanju za praznik 1. maja, na 
čast I. kongresa ESJ, II. kongresa KPS 
ter 29. novembra je rudnik Trbovlje do
segel prvo mesto, edino v tekmovanju v 
mesecu decembru je bil boljši rudnik Za
gorje. Vkljub vsem ovirani je bil letni 
plan 109% izpolnjen ter presežen.

Sindikalna organizacija je posvetila 
vso skrb preskrbi delavčev. Za razne po
manjkljivosti pa so v veliki meri krivi re
ferenti za preskrbo, ki so se zanimali le 
*a nakaznice, ne pa, kako se bodo od
pravljale napake pri razdeljevanju raznih 
predmetov.

Gradnja stanovanj je bila v letu 1948 
zelo živahna. Zgradili so samsko hišo, 20 
stanovanjskih hiš v koloniji Ivana Kešeta, 
internat za rudarske vajence, Tako so se 

^pri ' -dsiH stanovanjskih hiš na Dobrni 
T1id<-pv obvezali, da bodo prostovoljno 

\ izvršili po 300 prostovoljnih ur. Za letoš

nje leto se je prijavilo za gradnjo hiš že 
146 interesentov, ki so pripravljeni de
lati po 400 ur prostovoljno. Sindikalna 
podružnica bo nudila tem rudarjem vso 
pomoč, pomagali pa bodo tudi ostali.

KULTURNOPROSVETNI SEKTOR. 
Kulturnoprosvetno delo med rudarji je 
bilo zelo razgibano, reierenti pododborov 
pa niso povsod izvrševali svojih nalog. 
Študijski krožki, 13 po številu, so obsta
jali po pododborih, v avgustu pa so pre
nehali z delom. V okviru sindikalne po
družnice deluje kulturnonoumeiniško dru
štvo Lojze Hohkraut, ki ima 3 aktivnih 
odsekov.

VZGOJA KADROV. Vso pozornost so 
posvetili vzgoji kadrov; v raznih strokov
nih tečajih se je usposobilo v letu 1948 
805 novih močL Usposobljenih je bilo 616 
kopačev, 69 učnih kopačev, 11 kovinar
jev, 39 električarjev, 15 paznikov, 35 nor- 
mircev, 6 strojepiscev in 24 administra
tivnih moči. Lep razvoj je dosegla sindi
kalna knjižnica, ki ima 2805 knjig, čita- 
teljev je bilo 4610.

Večji razmah na kuitarnoprosvetnem 
polju onemogoča pomanjkanje prostorov, 
ker se vse prireditve vršijo v eni sami 
dvorani in to v Delavskem domu. Nujno 
jc potrebno, da merodajni činitelji pospe
šijo gradnjo »Doma kulture in prosvete« 
v Trbovljah in tega ne zadržujejo, kakor 
se je to dogajalo v preteklem letu,

ZAŠČITA DELA. Temu važnemu sek
torju so posvečali premalo pozornosti. Za 
številne nesreče, Iti so bile v preteklem 
letu, v veliki meri odgovarjajo rafertenti 
za zaščito dela, ker se niso udeleževali 
proizvodnih konferenc.

Navzočim delegatom je spregovoril tu
di sekretar Centralne uprave rudarjev 
Jugoslavije, ki je poudaril važnost ideo
loškega študija ter čestital rudarski po
družnici k doseženim uspehdm, V disku
siji pa ni nihče opozoril na vprašanje na
ših žena, katerim je treba posvetiti več 
pozornosti, posebno v pogledu kigiensko- 
tehnične zaščite,

Na občnem zboru so sprejeli važne 
sklepe. Organizirali bodo kulturnopro- 
svetoe komisije po pododborih, ki bodo 
v_ tesnih stikih z vsemi političnimi orga
nizacijami. Odbor bo še tesneje sodelo
val z upravo in sporazumno reševal vsa 
vprašanja, stoodstotno bodo organizirali 
članstvo. Posvetili bodo vso skrb preskrbi 
in reševanju stanovanjskega vprašanja. 
Vsak član rudarske podružnice bo v letu 
1949 naredil 4 prostovoljne ure dela pri 
gradnji počitniškega doma na Partizan
skem vrhu. Obnovili bodo študijske krož
ke in oživeli sten-čase.

Z velikim navdušenjem je bil sprejet 
sklep, da se pošlje resolucija zasedanja 
mirovne konference za sklenitev mirovne 
pogodbe Jugoslavije z Avstrijo.

Naio so bile poslane še resolucije 
Centralni upravi Zveze rudarjev Jugosla
vije v Beogradu in maršalu Titu.

Na veliki ravnini, na robu Spod
nje Savinjske doline ob poti iz Celja 
proti Petrovčam ležijo lepa, obširna 
polja. Sneg, ki jih letos ni pokril, se 
skriva samo v redkih osojnih kota
njah. Na njivah in travnikih skoraj 
ni _videti človeka. Če pa pogledamo 
bliže domov naših delovnih kmetov, 
vidimo, kako skrbno se pripravljajo 
na pomladansko setev in oranje. Tu
kaj pripravljajo gnojila, tam zopet 
popravljajo pokvarjene stroje in 
orodje.

Razgibano "je tudi življenje v kme
tijsko - obdelovalni zadrugi »France 
Prešeren« v Arji vasi, kjer že tretje 
leto gospodarijo im kmetujejo nek
danji' hlapci in dekle, najemniki in 
dninarji bogataša in izkoriščevalca 
Ješovnika, ki ga je naša ljudska 
oblast zaradi izdajstva izgnala iz na
še domovine.

Agrarna reforma je kmalu po 
osvoboditvi razdelila Ježovnikovo 
zemljo Danes jo obdelujejo tisti 
ljudje, ki so v to zemljo vložili naj
več naporov in ki so na njej zrasli. 
Razdrobljena zemlja bi jlim ne do- 
našala posebnih koristi, posebno, ker 
niso imeli na razpolago dovolj go
spodarskih poslopij. Zato so organi
zirali kmetijsko-obdelovalno zadrugo. 
Imeli _ so na razpolago gospodarska 
poslopja Ježovnikovega posestva, imeli 
so stroje, 135 ha obdelovalne zemlje 
in tudi stanovanja za večji del za
družnikov.

Prvo leto uspeh zadruge ni bil po
sebno dober, ker si niso znali orga
nizirati dela.

Leta 1948 pa so izdelali nov načrt 
dela in ga začeli z vso natančnostjo 
izvajati. Napovedali so tekmovanje 
kmeti jsko - obdelovalnim zadrugam v 
Vrbju, v Št. Petru in v Dobrni ter 
takšen socialistični tekmovalni polet 
obdržali vse leto. Dela so normirali' 
in organizirali delovne brigade.

Brigade so odhajale že zgodaj na 
delo, in brigadirji nišo čakali jutra 
za razporeditev dela, že zvečer je 
vsak posameznik vedel, kje bo zjutraj 
njegovo delovno mesto. Odgovornost 
in disciplina je bila na višku. Ni še 
sonce dobro posijalo izza hribov celj
ske kotline, že so pridni zadružniki 
orali, sejali, kosili, okopavali in či
stili polja, že so v hlevih rezgetali 
konji, ki so jih njihovi gospodarji 
prišli budit in krmit ter pripravljat 
za določena dnevna dela. V govejih 
in svinjskih hlevih je bilo vedno do
volj dela, če so jih hoteli imeti vzor
no urejene. Tajko je v skupnih napo
rih potekalo življenje zadružnikov iz 
dneva, v dan.

OkoliSki kmetje, ki dolgo niso 
verjeli _ v uspehe zadružnega gospo-
d sirjenja, so v začetku molčali in Je 
na tihem priznavali, da je tak način

gospodarjenja boljši, posebno ko so 
se v jeseni pokazali prvi uspehi- Ta
ko so n. pr. na 1 ha zemlje pridelali 
220 centov sladkorne pese, čeprav so 
jo po planu predvideli le 180 centov. 
Zboljšan način obdelave zemlje je 
pripomogel, da so namesto predvide
nih 240 centov paradižnika, pridelali 
280 centov. Prav tako so namesto 550 
centov pridelali 450 centov Čebule na 
1 ha in 140 namesto 100 centov pa
prike. Tudj pri ječmenu je bil donos 

■ na 1 ha 10,5 centov višji kot povpreč
no doslej na isti površini. Računali 
so, da bodo na 1 ha pridelali približ
no 8 centov hmelja, vendar so ga za
radi pazljiivega gojenja pridelali 14 
centov. Ti uspehi kažejo, da se je 
kmečka proizvodnja v zadnjih dveh 
letih dvignila za 36 do 80%. Prav tako 
so vsa bela žita njihove zadruge na
menjena za oddajo, oddali semenarni 
kot semenska žita.

Tudi v vrtnarstvu so imeli lansko 
leto lepe uspehe, čeprav je bilo le 
1,8 ha zemlje določene za vrtnarstvo. 
Skozi vse leto so pošiljali v Laško 
povrtnino, ki jim je dala preko 400.000 
dinarjev čistega dobička, kljub temu, 
da so zelenjavo prodajali po znatno 
nižjih cenah bot je bila na trgu. V 
letošnjem letu so povečali površino 
vrta za 1,6 ha.

Zadruga goji še sedaj nad 35 raz
ličnih kultur, pozneje pa se bodo po
svetili le hmeljarstvu, sadjarstvu in 
živinoreji.

Živinoreja je njihov ponos. V ži
vinskem hlevu je presenetljiv red in 
čistoča. Krave-mlekarice istih pasem 
so razdeljene po starosti. Letos imajo 
že 53 glav goveje živine.

Iz velike kuhinje za svinje se vaji 
skozi vrata para iz kotlov, v katerih 
pripravljajo krmo za svinje. Oskrb
nica Leban Lucija, ki je prišla pred 
dobrim letom v zadrugo s svojim po
sestvom, s ponosom našteva uspehe, 
ki jih je dosegla v t-vninjereji: »To pa 
niso vse naše svinje, imamo jih 122, 
od teh jih je nekaj na naši pol ure 
oddaljeni ekonomiji. Lansko leto smo 
lahko prodala že 88 mladičev. Pred 
nekaj dnevi smo za naše zadružnike 
zaklali 5 prašičev, težkih od 300 do 
350 kg, nekaj pa jih še bomo, tako 
da bo vseh naših 16 družin, ki živijo 
v zadrugi, z mastjo in mesom dobro 
preskrbljenih !t

Tudi upravnik zadruge tov. Ulaga 
France je potrdil to, kar so pripove
dovali zadružniki. Še več, povedal je, 
da se njihovi uspehi letos kažejo tudi 
v večjem dohodku zadruge. Letos 
plačujejo zadružnikom za trudodam 
že 88,79 dinarja, to je nad t00% več 
kot lani. Ker pa so vse leto dajali za
družnikom le dnevnice po 25 dinar
jev, so najpridnejŠi dobili ob koncu 
leta zelo lep delež v denarju. Tako 
je n. pr. Leban Lucija dobila po ob
računu za delo 45-083 dinarjev, če
prav ima prosto stanovanje in kurja
vo. Križnik Terezija je n. pr. dobila 
32.488 dinarjev, Kranjc Franc, ki dela 
v živinskem hlevu, je prejel 33.195 
dinarjev. Celo petnajstletna Kosmač 
Lina, ki je določena za dela na po
lju, je dobila svoj delež, ki znaša 
16.432 dinarjev. Njihov delež se ra
čuna po številu opravljenih trudo- 
dnevov v enem letu. Vsi člani zadru
ge so tudi socialno zavarovani.

Za starejše in bolne, ki ne morejo 
delati, skrbi zadruga. Noseče žene 
določajo na lažja dela in imajo prav 
tako pravico do plačanega dopusta. 
Za otroke imajo posebne dodatka

Zadrugarji posestva v Arji vasi so 
s svojimi letošnjimi uspehi zadovolj
ni Partijska organizacija v zadrugi, 
ki usmerja vse delo, pa jih vzpodbu
ja k vedno novim nalogam. Nekateri, 
ki so v začetku dvomili v uspeh in 
so zato izstopili iz zadruge, prihajajo 
zopet s prošnjami, da jih sprejmejo 
nazaj v zadružni kolektiv. Tako tudi 
Šuligoj Karel, ki ga je žena prego
vorila in prepričala, da je ižstopil iz 
zadruge, češ, da bodo tako več imeli, 
je že nekajkrat prosil, da ga sprej
mejo nazaj, posebno, ko je slišal, ka
ko se bo zadruga razvijala v bodoče.

Že letos bodo zgradili nove, moder
ne svinjske hleve in kokošnjake, po
pravili vsa gospodarska poslopja m 
preuredili skladišča. Drugo leto pa bo 
zadruga začela graditi stanovanjske 
hišice za zadrugarje, seveda najprej 
najpridnejšim.

Zadružniki pomagajo tudi v kra
jevnem ljudskem odboru in imajo 
istočasno dobro povezavo z vaškimi 
kmeti- Na raznih sestankih razprav
ljajo o ustanavljanju novih zadrug in 
Tim s praktičnimi uspehi dokazujejo, 
kako uspešno je načrtno zadružno go
spodarjenje.

V TRBOJAH PRI KRANJU B0B0 S POMOČJO KMETIJSKE 
EKONOMIJE OBDELALI VSO ZEMLJO

V pmnanje za svoje uspešno dele je kolektiv
poSte Ljubljana 2 dobil prehodno ustavo vlade FLRJ

Poštnega u-lužbenca, si običajno 
Predstavljamo kot uradnika, ki sedeč 
pri okencu sprejema pisma ali pa s 
j?rb<p na rami dostavlja pisma po hišah. 
j1'3 videz je služba poštnega uslužbenca 
l,ai enostavna. Če pa se Je nekoliko po- 
dobimo v delo n. pr. na prometnem od
delku pošte Ljubljana 2, bomo sprane- 
nili svoje mišljeni e.

Kolektiv pošte Ljubljana 2, je že izza 
'ojne kot ena družina in danes v iz
gradnji socializma nadaljuje s to tradi
cijo. Tudi mlade moči, ki so prišle ali 

jih sami vzgojili, so se spojile s to 
l&loTo. Ko so se med okupacijo zaradi 
okupatorjevega divjanja občutno razred
čile vrste uslužbencev, so vsi ostali 
-dni, zvesti stvari revolucije in danes 

tavestno gradijo socializem.
Ves kolektiv pošte Ljubljana 2. do- 

,’ro pozna požrtvovalnega delavca Šte
vila Kobala.

Se vedno je polu delovnega poleta, v 
kiem je silna volja do dela. V dobi 
Mojega več kot dvajsetletnega službo- 
'3nja se ie prekalil ju danes zna ceniti 
s-a-dove narodnoosvobodilne borbe. Zato 
prav z isto vnemo gradi socializem, kot 
16 delal takrat, ko ie kot. sin številne 
''-dProletarske družine nastopil poštno 
slUžbo. Toda pred dvajsetimi leti je bilo 

drugače, kljub temu, da je delal, 
19 bil za svoje __ prizadevanje tako ara- 
1110top nizko plačan, da ni mogel dostoj- 

Preživljati svoje družine. Takrat je 
ivdno bolj spoznaval krivičnost kaipita- 
*?tične družbe in ko je db stavki želez- 
ffcatrjev osebno še doživel krvavo Zalo
go cesto leta 1920 v Ijubljani. ga je 
s?4oba Zaloške ceste spremljala vse- 

Zato se je z vso dušo pridružil 
j^dncosvobodilnemu gibanju. In ko se 
oSj toašel v Šentpeterski kasarni, je 

neoinaijen. kajti zavedal se je, za- 
šjp bori delavski razred im vse po- 

slovensko ljudstvo. Okupator ga je
?%1

pokazati,«
Jožica.

Štefan Kebal

je pripovedovala tov. Leske

k "‘'1i na prisilno delo, od koder ie ušel 
{j, Bafrtizamotn. Po končani vojni je znova 
llQ Jo povsem znova nastopil službo v 
oT1 Jugoslaviji. Z veseljem so sprejeli 
D uslužbenci v svoj krog starega 
:;in ?,ta'rca in mu zaupali vodstvo svoje 
je tkalne podružnice. Revolucionarno se 

zagrizel v delo za napredek podruž- 
v-„e to ni štedil sil. vedno in povsod je 
Grabil, kjer je bilo potrebno, 

stvp aS sindikat ie pod Štefanovim vod- 
veduo dobro uspeval, kajti znal je 

Dr«. --0 pristopiti k ljudem. Znal jih je 
Pa ne samo to. Tudi sam je 

to *1; Za'l". kako ie treba delati. In prav 
cpttJiv kar vsi uslužbenci najbolj
'Cdif0 pri ,niem- Naše brigade so bili
ta" kadar koli se ie Pojavilau touifieu, ker ie imela tudi kaj

Ko se je tov. Kobal po nekaj mese
cih vrnili iz službe v Ajdovščini, kamor 
je bil poslan začasno za upravnika, na
zaj na pošto Ljubljana 2, so ga na obč
nem zboru soglasno ponovno zahtevali 
za predsednika. Ko pa so upokojili prej
šnjega upravnika, ie postal tudi vršilec 
dolžnosti upravnika in nekaj mesecev 
vršil kar dve važni funkciji.

Pošta Ljubljana 2, — je tipično pro
metna ustanova; pod njeno upravo spada 
deset potujočih pošt. Tu se posreduje 
vsa pošta, ki prihaja in odhaja za zapad 
in deloma tudi na vzhod. Največ j e te
žave imajo s paketi, zaradi pomanjkanja

Med ostalimi junaki prostovoljnega 
dela moramo posebej omeniti še tov-. 
Sfanšiča Stefana, ki je opravil 408 ur 
prostovoljnega dela in Škorjanca Ivana 
s 402 ura mi. — Poleg dela na raznih 
gradiliščih in uspešne pomoči gozdnim 
delavcem v Tednu gospodarstva, so na 
sami pošti zgradili s prostovoljnim de
lom 56' m dolg in 2.50 m širok hodnik 
in prihranili 14.000 dinarjev.

Posta Ljubljana 2, je že v preteklem 
letu normirala dela, česair še ni storila 
nobena prometna pošta.

Plan so izpolnili s 130,6%. stroške so 
znižali v glavnem s štednio raznega ma
teriala. Zbrali so 1035 kg motvoza in 
765 kg starih plomb. Če prištejemo še 
delež, ki ga je prispevala mehanična de
lavnika, ugotovimo, da znaša znižanje 
proizvodnih stroškov 417.460 dinarjev.

Za j zboljšani e organizacije dela so 
uvedli šest brigad. Štiri od teh so v 
prometnem, dve pa v mednarodnem od
delku.

Za izboljšanje delovnih pogojev pa 
ie bilo na polti Ljubljana 2, zelo malo 
storjenega. Sedanji prostori so zastareli, 
pretesni in nikakor ne odgovarjajo. Pa
kete odpremljajo v prostorih, ki so po
dobni^ lopam, kjer ne kurijo, in so vse 
zaprašene. Sindikalno delo in kulturno 
življenje zelo ovira pomanjkanje pro
storov. Imajo štiri stalne strokovne 
krožke, na katerih obravnavajo poštno 
prometno službo, poštno ambulantno 
službo, mednarodno službo (carinsko in 
izmenično) s svetovno poštno geografijo. 
Enkrat na mesec pa na delovni konfe
renci rešujejo splošna vprašanja in si 
postavijo plan za naslednji mesec.

Tudi mladina je vključena v aktivno 
sindikalno delo. Vendar starejši kader, 
ki vlaga precej naporov za strokovno 
usposabljanje mladine, z mladino ni 
povsem zadovoljen. Nekateri menijo, da

V Trbojah pri Kranju hočejo letos 
obdelati vso zemljo, tudi zemljo tistih 
kmetov, ki trdijo, da je iz različnih 
vzrokov ne morejo obdelati. V ta namen 
ustanavljajo v Trbojah kmetijsko eko
nomijo. Osnova te ekonomije je posestvo 
kmeta, ki je zbežal v inozemstvo, na
dalje nekaj cerkvene zemlje, zemlje ti
stih _ kmetov, ki so jo prostovoljno od
et opili, in pa mrtva zemlja do ljudske 
oblasti nerazpoloženi h kmetov, ki se ni
so hoteli pobrigati za obdelavo.

Med kmeti, ki v Trbojah niso hoteli 
obdelati vse svoje zemlje, je tudi Bo
hinc Jože. »Samo, da bom imel zase, 
drugi me ne brigajo,< ie odgovarjal so
sedom. kj so mu včasih očitali, da po
vršno obdeluje svojo zemljo, ki ie se
veda rodila pičel pridelek. S slabim na
činom obdelave in manjšim pridelkom 
je hotel Bohinc izigravati ljudsko oblast, 
češ če ne bo pridelka, pa mu tudi ne 
bo treba oddajati. Oddaji žita se je ved
no oddolžil z majhno količino najslabše 
kakovosti žita, dočim leta 1948 krompir
ja sploh ni oddal, češ da ga ni pridelal. 
Prav^ tako je zavlačeval lansko leto tudi 
oddajo lesa in ga doslej še ni oddal. 
Tudi prašiče redi danes le zase. dočim 
jih je včasih celo prdHajal.

Po mišljenju in načinu obdelovanja 
jima Bohinc še precej n-osnemalcev v 
Trbojah. Krnet Jerman Valentin je vča
sih redil t.udi po 12 prašičev, sedaj ima 
le enega, zase. Pa glej ga šmenta! Ni
kakor ni računal, da bodo kljub temu 
zahtevali, da mora izpolniti svojo dolž
nost do skupnosti tudi pri oddaji pra
šičev.

Jerman ie šel leta 1945 na Koroško. 
Pa samo za nekaj časa, ker se mu je 
kmalu zahotelo Trboj in lepe kmetije. 
Lela 1946 se ie zopet vrnil, veAdar se 
z ljudsko oblastjo ne more sprijazniti- V 
letih po vojni vedno silno »slabo« pri
dela. tako da nima ničesar, kar bi lah

ko oddal. Nasprotno pa mu žito uniču
jejo molji, do skupnosti pa kljub temu 
noče izpolniti svoje dolžnosti. V zadnjem 
času obdeluje Jerman samo polovico svo
je kmetije, ostala zemlja pa se spremi
nja v nedonosne pašnike. In kljub vse
mu se Jerman ne navdušuje za zadrugo. 
Sedaj bo kmetijska ekonomija v Trbo
jah obdelala tudi njegovo zemljo, kajti 
zaradi slabega obdelovanja trpi skupnost 
in vsi pošteni delovni kmetje iz Trboj 
bodo poskrbeli, da se rodovitna zemlja 
ne bo več spreminjala v zapuščene li
vade, sadovnjaki pa v gozdove, kakor ie 
to primer pri Jermanu.

Poleg teh dveh m kmetov Petelm- 
karja, Križnarja, Čebaška, katerim zem
lja tako »slabo rodi«, da »ne morejo« 
oddajati, Pa so v tej vas j tudi kmetje, 
ki se pohvalijo z lepim pridelkom. Med 
temi ie celo udarnik v borbi za čim 
večji hektarski donos kmet Jonko Franc, 
ki vse svoje dolžnosti do skupnosti vest
no izpolnjuje in celo presega od Jafo ži
ta, živine, lesa itd. In vendar ima tudi 
njegova zemlja prav iste lastnosti, ka
kor od drugih: tudi njegova zemlja za
hteva. da jo obdeluje z ljubeznijo, jo 
gnoji, da mu potem stotero povrne trud.

Kmetijska ekonomija v Trbojah bo 
razmeroma obsežna. Za stroje niso to
liko v zadregi, težkoča bo le za drugo 
drobno orodje. Nekaj živine že imajo in 
s pomočjo ljudske oblasti bo ekonomija 
nedvomno uspevala. Potreben jim je še 
podjeten upravnik, ki bo znal voditi to 
ekonomijo in imel pravilen odnos do za
družnikov. Na ta način bo vsa zemlja v 
Trbojah s sodelovanjem in pomočjo va
ščanov obdelana in zadružniki bodo ne
dvomno zadovoljni, ko bodo dobili v je
seni delež pač po oddani zemlji in po 
svojem delu. Na ta način se bodo kmet
je na primeru kmetijske ekonomije pre
pričali o koristih in prednostih te otoli- 
ae obdelovalne zadruge.

Za traktorsko oranje moramo imeti dobre traktoriste

primernih skladišč. Čestokrat so vozili ' ie mladina premalo dovzetna za študij 
pakete v skladišča Tobačne tovarne ali 
drugam. V leto 1948 pa so to preprečiil-i.
S 6436 urami prostovoljnega dela so od- 
premili 92 vagonov in s tem prihranili 
ne samo na delovni sili. ležarini in do
stavnimi, ampak so tudi hitreje posre
dovali ljudem razne pošiljke.

Neštetokrat se ie dogodilo, da so pri
speli vagoni v poznih večernih urah, ko 
ni bilo na razpolago ljudi za raztova
rjanje in^ takrat so zavihali rokave tisti, 
ki so prišli s potovanja. Zavedali so se, 
da z izpraznitvijo vagonov prihranijo na 
ležarini in tako zopet stavijo v promet 
‘ežko pogrešljive vagone. Delavcem po
šte Ljubljana 2, ki so pripravljeni na 
takšne žrtve v svoji službi, gre vse 
priznanja

in da prepočasi dojema snov. Pri tem 
pa le prečesto pozabljajo, da so roki 
kratki in da ijna današnja mladina ve
like naloge in so zato njeni uspehi vse
kakor veliki in bo prav gotovo dosegla 
svoje učitelje.

»Največ pa je to, ie smeje pripomnil 
tov. Kobal, zavidamo jim mladost, saani 
bi hoteli biti zopet mladi. Vendar z 
zadovoljstvom gledamo na uspehe, ki jih 
dosegajo mladi kadri, katerim nudimo 
vso pomoč in v korak z njimi smelo 
stopamo v socializem«.

Nedvomno bo temu kolektivu v ve
liko vzpodbudo priznanje zvezne vlade, 
ki je podelila pošti Ljubljana 2 pre
hodno zastavico in 50.000 din nagrade 
kot najboljšemu poštnemu kolektivu.

Naša državna posestva :n vse več
je kmetijsko-obdetovalne zadruge so 
za pomladanska dela oskrbljena s 
traktorji in poljedelskimi stroji. Da 
pa bo delo na teh posestvih in zadru
gah čim bolj uspešno, potrebujejo 
tudi dobrih traktoristov, ki bodo znali 
ravnati s stroji in z delom po normah 
zagotoviti našim delovnim ljudem čira 
večji in čim boljši pridelek.

Že lansko poletje so zaradi tega 
uprave državnih posestev in kmetij
sko - obdelovalnih zadrug' poslale na 
srednjo kmetijsko šolo v Maribor po 
nekaj svojih mladincev, ki so čutili 
veselje do tega poklica. V štiriteden
skem tečaju so dobili osnovne pojme 
o delu s stroji in oboroženi s tem 
znanjem so nato ze •sodelovali pri je
senskih delih na držav-niih posestvih 
in v zadrugah._ 24. januarja letoš
njega leta pa je Uprava za mehani
zacijo pri ministrstvu za kmetijstvo 
organizirala v Laškem nadaljevalni 
6 tedenski tečaj za lanskoletne tečaj
nike-

y lepem letoviškem kraju, v pro
storih zdravilišča, ima sedaj 75 mla
dincev svoj internat. Na teoretičnih 
predavanjih in v študijskih krožkih 
bodo poglobili svoje znanje in dobili 
pojasnila, kako odpraviti težave, na 
katere so naleteli pri lanskoletnem 
praktičnem delu na posestvih in ki 
jih takrat zaradi nezadostnega zna
nja niso znali premostiti. Redno ima
jo na sporedu tudi politična predava
nja in študij tekočih političnih vpra
šanj. \ prostem času pa se mladinci 
z veliko vnemo pripravljajo na te
denske kulturno-prosvetne prireditve, 
katere z veseljem obiskujejo ne le 
tečajniki, temveč tudi zdraviliški 
gostje.

F° vrnitvi na delovna mesta,
bodo ti izvežbani traktoristi zarezali 
prve brazde^ v letošnji orni kampanji 
ter s ^prenašanjem izkušenj na svoje 
tovariše pri delu. usposobili še več 
novih traktoristov, brez katerih si ne 
moremo misliti uspešne mehanizacije 
našega poljedelstva.
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Prešernova proslava v Kranju se t? treiene lilsfsfe gimnazije 3$ let drame
V torek, 8. t. m., je bila proslava 

stoletnice smrti Franceta Prešerna osre
dotočena d ' Kranju, in sicer na pesni
kovem grobu. Te slovesnosti se niso 
udeležili le zastopniki slovenskih usta
nov, temveč so prišli nanjo tudi gostje 
iz drugih naših bratskih republik. Tako 
so se proslave udeležili: minister za zna
nost in kulturo pri zvezni vladi Rodo
ljub čolakooič, podpredsednik Prezidi- 
ja Ljudske skupščine FLRJ Jože Rus, 
direktor instituta za družbene vede Bo
ris Ziherl, gostje iz Trsta in Slovenske 
Kproške, zagrebški študentje s svojimi 
profesorji itd. Že zgodaj zjutraj so te
kle štafete iz Ljubljane, Škofje Loke, 
Vrbe in z Jezerskega na Prešernov 
grob. Ob spomeniku je stala četa voja
kov, pred njimi pa mladinke v narod
nih nošah in širne množice ljudi. Go
vorili so: prosvetni minister LR Hrvat- 
ske dr. Ivan Babič, predstavnik Jugo
slovanske akademije znanosti in umet
nosti dr. Josip Bakalič, zastopnica Zveze 
književnikov Jugoslavije Desanka Ma
ksimovič, zastopnik Zveze književnikov 
Srbije Velibor Gligorič, zastopnik knji
ževnikov Plrvatske Slavko Kolar, za
stopnik Zveze književnikov Makedonije 
Vančo Nikolevski, zastopnik Zveze knji
ževnikov Črne gore, Bosne in Hercego
vine, predstavnik zagrebških slavistov 
— kot glavni govornik pa je nastopil 
dr. Anton Slodnjak, ki je orisal lik 
dr. Franceta Prešerna, ga predstavil kot 
človeka, ki je ljubil ose razen krivice, 
napuha in denarja, zaradi česar je 
dvignil svoj glas iz hrepenenja po lju
bezni in pravici. Vedel je, da edino 
pravo vrednost človeka določa veličina 
ljubezni do vsega dobrega o posamez
niku in v človeštvu, in moč sovraštva 
do vsega, kar duši ljubezen. Bil je do

ber do dna svojega srca in o tej svoji 
dobroti ni molčal, temveč se je boril 
proti početju brezobzirnih in pohlepnih 
lovcev za denarjem Iz tega so mu ra
sla čustva in misli in zato niso njegove 
poezije le velike umetnine, največje 
stvaritve našega naroda, temveč tudi 
mogočno revolucionarno dejanje. Po pe
snikovem prepričanju more samo mate
rina beseda zdramiti narodno zavest in 
vzbuditi človeku voljo do naprednega, 
vsestranskega nacionalnega življenja. In 
tako je z materino besedo pokazal na
rodu preteklost in pot v bodočnost. Go
vornik je končal z mislijo, da smo se 
zbrali ob Prešernovem grobu zato, da 
bi mu izrekli tiho zahvalo za njegove 
poezije, za ose, kar je v njih in kar 
smo z njimi dosegli in bomo še dosegli.

Pred govorom dr. Slodnjaka je član 
Politbiroja CK KPS dr. Jože Potrč po
ložil venec na Prešernov grob v imenu 
CK KPS, v imenu Odbora za proslavo 
Prešernovega tedna je isto storil dr. Fer
do Kozak. Po slavnosti so odkrili Pre
šernov doprsni kip v hiši, kjer je umrl 
in kjer bo odslej Prešernov muzej. Go
stje pa so si nato še ogledali Prešernov 
rojstni kraj Vrbo.

Mesto Kranj pa se je tudi kot celota 
skrbno pripravilo na proslavo. Večina 
izložbenih oken je okusno aranžirana. 
V njih vidimo: knjižno razstavo o iz
ložbi podružnice Državne založbe, v 
Okrajnem magacinu oljnato sliko roj
stne hiše Prešerna z njegovim portretom 
itd. itd., — pa tudi tovarne in druge 
ustanove so pokazale velik tekmovalni 
duh. kakor -»Sava«, »Desa«, %Putnik«, 
tako da je Kranj kakor ena sama ve
lika razstava, ustvarjena iz ljubezni do 
najoečjega slovenskega pesnika.

Pregled delovanja delavske kmi/nice 
v Ljubljani v letu 1948

Naloga sindikalne knjižnice je, da 
posreduje delovnemu človeku znanje, 
ki mu je potrebno pri izvrševanju 
nalog petletnega plana, ga oborožil j e 
za politično borbo s sovražniki de
lavskega razreda, usposablja za odlo
čujoče sodelovanje v organih ljudske 
oblasti in mu nudi za oddih in estet
ski užitek kvalitetno, napredno lepo
slovno knjigo. Njena naloga j.e, da 
pridobiva čim širši krog bralcev.

Delo, vsebino im obseg dela knjiž
nice lahko vsaj deloma tudi prika
žejo številke in povedo, v koliko je 
knjižnica izvršila svojo nalogo.

V letu 1948 je Delavska knjižnica 
v Ljubljani izposodila 27.144-im bral
cem 104.512 knjig. Če primerjamo te 
podatke s podatki v prejšnjem letu, 
ugotovimo, da je knjižnico obiskalo 
4.308 bralcev več in da je bilo izposo
jenih 12.446 knjig več. kot v letu 1947. 
Knjižnica je pridobila 1.103 novih 
bralcev. To je najlepši dokaz, da se 
Delavska knjižnica iz leta v leto 
organsko razvija in širi svoje pod
ročje.

Najzvestejši obiskovalci knjižnice 
so dijaki, sledijo jim nameščenci in 
delavci. Pri tem ne smemo prezreti 
dejstva, da pripada večina dijakov 
delavskim in nam čečenskim družinam 
in da prinašajo ti po naročilu staršev 
knjige tudi zanje.

Posebno je važno in zanimivo, po 
kakšnih knjigah so posegali bralci.in 
v koliko je znala knjižnica vzgojiti 
okus bralcev.

Prvo mesto si je med slovenskimi 
pisatelji priboril M. Kranjec. Vsa nje
gova dela, iz predvojne in povojne 
dobe, so neprestano v prometu. V so
razmerju z visokim številom dijakov, 
ki obiskujejo Delavsko knjižnico, je 
naš klasik Jurčič dosegel drujjo me
sto. Sledijo mu F. Bevk. I. Cankar, 
A. Ingolič, J. Kersnik, Prežihov Vo-

ranc, T. Seliškar. Po knjigah I. Tav
čarja segajo z istim veseljem odrasli 
in mladina. Nadalje so zelo zahtevane 
knjige F. S. Finžgarja, J. Kozaka, A. 
Slodnjaka, J. Stritarja., I. Vaštetove, 
C. Kosmača, I. Potrča in K. Grobelj
ska.

V prevodni literaturi zasledimo na 
prvih mestih znamenita imena i'z sve
tovne književnosti: prvi je L. N. Tol
stoj, sledijo mu A. Tolstoj, J. Lon
don, Ch. Dickens, M. F. Dostojevski, 
M. Gorki, H. de Balzac, S. Uitiset, 
M. Šolohov, Al. Dumas, M. A. Nexd, 
A. Vinogradov, J. Galsworthy, P. 
Buck, I. Turgenjev, St. Reymont, 
M. W. Thaclceriay N. Ostrovski, Ka- 
liinikov, M. 11 jim, V. Waisiilewska, Ro
mata Rollamd, Stendhal in dr.

Mladina si je najrajši izposojevala 
dela H. Sienkietvicza, njeno domišlji
jo so tudi zelo zaposlovali J ul e s Ver
ne, M. TVaiiin, F. Milčinski, C. St. 
D asketov, O. A sl a gs s on, K. Faustov
ski, J. Pahor, V. Kaveriin, N. Birju- 
kov, Thompson, F. Lamger, T. Seli
škar, J. Ribičič, B. Nemcova, G. Str
niša, M. Lovraik, A. Avdejmko, A. 
Gajdar, brata Grimm, A. S. Jako vi je
va, P. Kunaver, N. Rakovsikaja, N. 
Teleševa, E. Kastner.

Našteta imena pisateljev, ki so bili
v preteklem letu največkrat izposo
jam, kažejo, da so v glavnem pose
gali bralci po kvalitetnih knjigah Iz 
domače in tuje književnosti.

Politične knjige so dosegle 318 več 
izposojevalcev kot v prejšnjem letu. 
Stalno so v prometu politične izdaje 
Cankarjeve založbe m Sindikalne za
ložbe »Delavske enotnosti«. Razen 
tega jie veliko bralcev naročenih na 
obe založbi. y

Za leto 1949 si je zastavila Delav
ska knjižnica v Ljubljani nalogo, da 
pridobi za svoje bralce še več članov 
ljubljanskih sindikalnih podružnic.

Velika skrb ljudske oblasti z& dvig 
splošne izobrazbe delavskega razreda 
se izraža še posebno v tem, da je de
lavcem danes omogočen študij v ve
černih delavskih gimnazijah. Te so ve
lika pridobitev, kajti v stari Jugosla
viji je bil delavskemu razredu otež- 
kočen vstop v redne gimnazije, med
tem ko večernih gimnazij sploh ni 
bilo.

Velik, je pomen večernih delavskih 
gimnazij posebno v planskem gospo
darstvu, saj lahko delavci v večernih 
delavskih gimnazijah dobe osnovno 
znanje, bar jim omogoča vstop v naj
različnejše tehniikume. Dogodilo se je, 
da plan vpisa v nekatere tehniikume 
ni bil dosežen kljub tema, da je bilo 
dovolj interesentov (Maribor), ki pa 
niso mogli biti sprejeti zaradi neza
dostne šolske izobrazbe.

Pomen večernih delavskih gimnazij 
je tudi v tem, da omogočajo pridobi
vanje znanja našim najboljšim delav
cem, udarnikom, racioncli z ato rj ©m in 
izumiteljem. S tem se še širše odpira
jo vrelci samoiniciativnosti in iznajd
ljivosti, ki so skriti v delavskem raz
redu in ki se ne morejo sprostiti v 
ustvarjalnem delu zaradi pomanjkanja 
šolske izobrazbe. Zaito moramo prav te 
opozoriti na večerne delavske gim
nazije.

Pomanjkljiva agitacija v večernih 
delavskih gimnazijah kaže, da se ne
katere sindikalne organizacije ne za
vedajo velikega pomena večernih de
lavskih gimnazij. Medtem, ko smo v 
šolskem letu 1947/48. imeli nad 30 gim
nazij s 2607 vpisanimi, je to število v 
letu 1948/49 padlo na 26 s 1973 vpisa
nimi. Med temi je 8 novih gimnazij, 
in sicer v Dravogradu, Idriji, Logatcu, 
Novem mestu, Ormožu, Poljčanah, Sta
rem trgu in Vipavi. Od lanskih pa le
tos še niso pričele z delom naslednje 
VDG: Brežice. Domžale, Gornja Rad
gona, Ilirska Bistrica, Metlika, Mozirje, 
Ribnica, Rogaška Slatina, Sevnica, 
Škofja loka, Tolmin in pa Trbovlje, 
kjer večerna delavska gimnazija ni
kakor ne more uspevati.

Vzrok padcev je predvsem v tem, 
da je skoraj vse delo im celo mobili
zacija za vpis slonela na vodstvih ve

černih delavskih gimnazij, sindikalne 
organizacije pa so v glavnem stale cb 
strani in samo izdajale potrdila za 
vpis, pa še ta so bila mnogokrat iz
dana tistim, ki niso bili nilti člani sin
dikata (Ljubljana).

Vloga sindikalnih organizacij pri 
večernih delavskih gimnazijah je na
slednja:

da mobilizirajo za vpis najboljše 
delavce, ki imajo možnost i;i nogo je 
za nadaljnji razvoj, pri tem pa poseb
no skrbijo, da se vpiše v VDG delav
ska mladina, ki potrebuje nižje šolsko 
izobrazbo za vstop v tehnikume; da 
skrbe za to, da te gimnazije postanejo 
v resnici delavske gimnazije in zato 
sodelujejo z vodstvi VDG pri izbiri 
kandidatov ter izdajajo priporočila za 
vpis samo članom sindikata; da agiti
rajo za redno obiskovanje večerne de
lavske gimnazije in da skrbe da v gim
nazijah ne potvarjajo znanosti, da pre
davajo znanstveno in vzgajajo dijake 
v materialističnem svetovnem nazoru 
da skrbe za materialno stran VDG 
s tem, da zbirajo kredstva iz pod
jetij in ljudskih odborov v taki višini, 
da šolnina, ki jo plača tečajnik, ni viš
ja kot 109 dinarjev mesečno.

V jeseni 1948 so v večernih delav
skih gimnazijah začeli postopno ukin
jati višje razrede, ke-r med temi dijaki 
ni bilo delavcev, ampak so te razrede 
obiskovali večinoma takšni, ki so stre
meli le za dosego višje stopnje v pla
čilni lestvici, dejansko pa družba od 
tega ni imela velike koristi. Vsem ti
stim, ki žele dovršiti višjo gimnazijo 
pa je omogočeno, da se v šestmesečnih 
tečajih, organiziranih na pobudo sin
dikalnih organizacij, pripravljajo za 
izpite na rednih gimnazijah

Pouk v večernih delavskih gimna
zijah traja 4 mesece za 1 razred po 
skrčenem programu, tako da lahko 
marljiv dijak v enem letu napravi 
2 razreda gimnazije. Večerna delavska 
gimnazija jie enakovredna rednim gim
nazijam in je možno s spričevalom 
večerne delavske gimnazije vstopiti na 
katerokoli šolo, lebmikum itd.

Vpisovanje v večerne delavska gim
nazije se bo začelo okoli 15. febr. t. 1.

-mmssm
»POSLEDNJA ETAPA«

Te dni je prispel k nam prvič po 
vojni poljski film produkcije »Polj
ski film«. Scenariji je napisala Vanda 
Jakubovska, ki je film tudi režirala, 
glavni snemalec je bil Boris Mona- 
tirski, glasbo pa je pripravil Roman
Pa! ester.

Film ima kot osnovno tematiko 
življenje v koncem.tracijiškem tabori
šču v Osvojeni, kjer je pomrlo nad 
4 milijone ljudi: starcev, žena, mladi
ne, otrok. Film je kolektiven. To se 
pravi scenaristka — režiserka je pri
kazala življenje vsega taborišča — 
vsega kolektiva — z vsem trpl jenjem, 
hotenjem, upom in strahom. V filmu 
vidimo, kako prihajajo vlaki, natr
pani z ljudmi, ki jih okupator na licu 
mesta oropa vsega, kar imajo; vidi
mo otročičke, matere, može, mladino, 
ki jih vozijo v taborišče in kjer so 
jim prvi pogled visoki dimniki kre
matorija. Vse te ljudi, ki so takore- 
koč obsojeni na smrt, kajti dan za 
dnem jih na stotine vozijo v plinske 
celice, srečujemo v vsem njihovem 
delu: pri apelu, v barakah, v bolni
ci, na prisilnem delu, * na poti v plin
ske sobe, pri mučenju z najbolj zver
skimi sredstvi, na drugi strani pa jih 
gledamo, kako si snujejo svojo or
ganizacijo, ki jim ne more okupator 
do živega kljub vsemu nasilju.

Film je takoirekoč dokumentaren, 
ker je izdelan po točnih poročilih, 
prežet pa je s tako silno umetniško 
silo, da prestopi mejo dokumentar

nosti in je velika epopeja človeške
ga trpljenja, epopeja vseih zatiranih 
obenem tako , poln vere v pravco, 
da globoko sega v srca, ki jih napol
njuje na eni strani z odporom proti 
vsemu slabemu, m drug strani pa z 
nezlomljivimi prepričanjem v dobro 
im pošteno.

Režiserka je tudi z drobcenimi 
vložki dosegla čudovite efekte. Na 
primer, gestapovec vidi nasmejanega 
otročička z žogo. Pomigne mu, otrok 
pride do njega in mu smehljaje iz
roči žogo, takoj nato pa gre v vrsto, 
kajti tudi on je poslan v plinsko ce
lico. Čez nekoliko trenutkov vidiftro 
žogo na kupu vseh raznih igrač, 
predmetov, reči, ki so bile odvzete 
usmrčenim. Taki prizori, ki globoko 
posežejo v gledalčevo doživljanje, 
tvorijo tisto okolje, ki dvigne film v 
umetnino. Film zasluži vse priznanje. 
To priznanje je dobili tudi v Mariji 
Lažnih, kjer je prejel prvo nagrado.

Tako se tudi Poljska uvršča med 
narode, ki grade umetniško filmsko 
produkcijo. Fillm si naj bi ogledal 
prav vsak. Ne samo tisti, ki so bili v 
taboriščih, v zaporih itd., ki bodo po
doživljali preslano trpljenje, temveč 
tudi oni, ki jih usoda ni tako priza
dela. Ti bodo šele tu spoznali, na 
kakšno nizko stopnjo jie človeštvo 
pripravil fašistični osvajalec s svojo 
rasno doktrino. Film naj bi videla tu
di vsa naša mladina, kajti s svojo ve
liko vero. k'i izžareva iz njega, bo 
napolnil mlada srca s ponosom, z lju-

Šestega februarja 1919. je naša 
Drama stopila v lastne prostore, in 
Sicer v bivše nemško gledališče. Kot 
prvo predstavo je dala Jurčič-Levsti- 
kovega »Tugomera«, ki ga je igral 
Nučič. Letos 6. februarja pa je bila 
svečana predstava Levstik - Kreftove
ga »Tugomera«, s čimer je Drama 
proslavila svojo tridesetletnico in 
Prešernov jubilej.

Isti dan je bila odprta razstava v 
dramskem gledališču. V avli, kjer je 
že stal Cankarjev kip, so postavili 
zdaj še Linhartovo in Levstikovo po- 
prsje, v gledališkem foyerju pa kipe 
zaslužnih starejših igralcev: Borštni
ka, Verovška, Danila, Borštnikove in 
Železnika.

V foyerju je obenem razstava tri
desetletnega dela i:n uspehov naše 
Drame. Gradivo je zbrano iz let po 
prvi svetovni vojni preko uprizoritev 
Cankarja, Shakespeare ja, dram,, tra
gedij, komedij in burk do partizan
skega gledališča in letošnje uprizo
ritve »Hlapcev«. Zanimiv je oddelek 
spominov na uprizoritve Cankarja od 
»Kralja na Betajnovi« z Borštnikom 
kot Kanto-rjem. »Jakoba Rude« v re
žiji Danila, »Hlapcev« z Martiučevii- 
čem do današnjih dni. (»Kralj na Be
tajnovi« v partizanskem gledališču, 
letošnji »Hlapci'«.) Partizansko gleda
lišče, ki je v narodnoosvobodilni bor
bi opravljalo tako veliko funkcijo, 
ima svoj oddelek — mnogo pozornosti 
Pav, ie posvečeno Shakespeare ju na 
naših odrih.

Scenski načrti, fotografije igral
cev v raznih vlogah, režijske knjige, 
inspieientske knjige, letaki, kostumi, 
makete, rokopisi itd. dopolnjujejo raz
stavo in ji dajejo poseben gledališki 
čar.

¥ Pastelni se ustali!? SKUD 
»Stana Semiš - Saki«

V Postojni so ustanovili SKUD »Sta
neta Semiiča-Dekija«. Ustanovni skupšči
ni je prisostvovalo nad 200 elanov mno
žičnih Organizacij in zastopniki GO ZS 
Slovenije.

Po uvodnem referatu, ki je prikazal 
naloge in kako je treba pristopiti k de
lu, da bo društvo čim več doprineslo k 
prevzgoji našega človeka v socialističnem 
duhu, je bil izvoljen upravni odbor in 
vodje glasbenega, dramatskega, literar
nega, slikarskega in plesnega odseka.

Sprejet ie bil plan dela, ki naj zakti- 
vizira delavce im kmete, da se bodo 
vključili v eno ati drago panogo. Pev
ski zbor bo naštudiral 20 novih sodob
nih pesmi, s katerimi bo gostoval tudi v 
drugih krajih izven svojega okraja. Po-
TTk crl^S-benO "teorije in. sbomeja peti« Ho
namenjen predvsem za novince in manj 
izrvežbane pevce. Dramaifcski odsek bo - 
naštudiral tri igre. Pripravili bodo re
žiserski tečaj, gledališče pa bo sodelo
valo pri vseh prireditvah in akcijah 
fronte. V gledališko skupimo bodo pri
tegnili še najmanj 30 novih članov. Sin
dikalni orkester bo s sodelovanjem pev
skega zbora pripravil dva koncerta in 
sodeloval pri vseh proslavah in mani
festacijah. SKUD bo s svojimi odseki 
sodeloval pri agitkah na gradbiščih za
družnih domov. Prirediti bodo tri raz
stave.

Ta in ves ostali del programa doka
zuje, da je SKUD v svoj plan dela za
jel res vsestransko udejstvovanje, do
segel pa ga bo, če bodo upravni odbor 
in vodje odsekov znali pravilno zaktivi- 
zirati evoje članstvo. B. Š.

beznijo in samozavestjo v neumrlji
vost pravice in dobrote. Tudi igralsko 
je film odličen- Vanda Bartova, Ta
tjana Gorecka, Antonia Gorecka, Bar
bara Drapinska, ves ostali igraiski ko
lektiv in ljudstvo, kli je sodelovalo 
pri filmu, so pokazali, da so se zave
dali, kaj ustvarjajo s tem filmom.

IZ SOVJET 'KE ZVEZE

Agitasijsh eitike i rudniku Prokopjevsk
Rudnik »Stalin« se nahaja v mestu 

Proikopjevsku — rudarskem centru kuz- 
njeckega bazena. V visoki, prostrani 
zgradbi je oddelek za razporeditev dela, 
kij er se rudarji zbirajo pred izmenami, da 
sprejmejo nove delovne naloge. Priprav
ljajo se za spuščanje na čela, kjer se 24 
ur dnevno neprestano borijo za predlog, 
za izpolnitev Stalinove petletke v štirih 
letih.

Nazorna agitacija
Na stenah v oddelkih, pr: vhodu, v 

kombinat in na pročelju zgradbe so iz
obešeni številni vabljivi lepaki m parole, 
okvirene slike v 'barvah, objave, vitrine, 
diagrami. Vse oblike nazorne __ agitacije 
služijo za popularizacijo delovnih izku
šenj naprednih mojstrov-rudarjev m naj
boljših brigad, ki dosegajo visoko pro
izvodnost

V rudniku se uspešno razvija sociali
stično tekmovanje med kolektivi štirih 
rudarskih rajonov Dve tabli prikazujeta 
uspehe tega tekmovanja. Napisane števil
ke govore, kako se razvija delo, s kak- 
$*to vnemo se borijo rudarski kolektivi 
posameznih rajonov, da pravočasno izpol
nijo Stalinovo petletko. Proizvodne zmage 
mladih udarnikov in izučenih vajencev 
tovarniških šol popularizira posebna tab
la. N,a drugi tabli so prikazani delovni 
uspehi zadnjega meseca. Tu so tudi po
datki o visokih zaslužkih tistih rudarjev, 
ki ao presegli delovne naloge v svojih

izmenah. Najboljši mojstri-rudarji zaslu
žijo mesečno 5 do 60CO rubljev.

Spretno prikazovanje tekmovalnih 
uspehov na teh tablah jim daje še večji 
pomen. Podatki so stalno novi in zanimi
vi: kar se je zgodilo včeraj, je danes že 
napisano na tabli. V spretnosti in iznajd
ljivosti je tajnost vseh uspehov nazorne 
agitacije. Število vabljivih barvnih lepa
kov dajejo priznanje najboljšim delavcem 
v rudniku, popularizirajo pomen njihovih 
uspehov in pozivajo ves delovni kolektiv, 
da se uči na njihovih primerih.

Kdo bo v marcu izvršil več bočnih in 
čelnih odkopov?

V februarju je Docenkova brigada pre
kopala 63 m bočnih odkopov, brigade to
varišev Jakovenka in Gardera 60 m čel
nega odkopa, brigada tov-. Nikitina — 55 
metrov.

Brigadirji! Organizirajte hitrejše delo 
na bočnih in čelnih odkopih!

Gesla vrtalnih brigad, ki so v februar
ju dosegle največje uspehe v kopanju 
premoga, brigad kopačev in drugih naj
boljših delavcev, pozivajo:

Tovariši vrtalci! Borite se, da s po
močjo kompresorjev izkopljete 10.000 ton 
premoga!

Tovariši kopači! Borite se, da izkop
ljete iz odkopa 5 do 6000 ton premoga!

Boljševiški pozdrav brigadam tovari
šev Krasilnikova, Nikitina, Motolickega, 
ki so osvojili častno mesto v vsezveznem 
tekmovanju rudarsko-kopaških brigad 
premogovne industrije!

Pomen parol in lepakov je v njihovi 
konkretnosti in pravilni usmerjenosti; v 
njih se odražajo vsi pomembni dogodki 
v rudarski proizvodnji. Nazorna agitacija 
v rudniku »Stalin« ima borbeni, ofenzivni 
značaj, ki mobilizira rudarski kolektiv 
za izpolnjevanje najvažnejših gospodar
sko-političnih nalog.

Delavski radiocenter
»Pozor! Poslušajte! Govori radiocen

ter .Molotov’! Začenjamo z našim preno
som!«

Trikrat dnevno se vršijo lokalne ra
dijske oddaje po dvajset minut. Te od
daje so med rudarji zelo popularne. Lju
dje se zbirajo okrog radijskih aparatov 
in zvočnikov, da zvedo rudarske novice 
in slišijo, kdo je bil včeraj najboljši v 
borbi za premog.

Sliši se jasen enakomeren glas na
povedovalca. Brigada tovariša Aleksan
drova je izpolnila včerajšnjo normo s 
160 odstotki. Mladi udarnik Ahnetov, ki 
dela na osmem sektorju, pri odkopava
nju tretjega notranjega sloja, vsak dan 
izpolnjuje normo HOodstotno. Toda v rud
niku imamo tudi slabe in neodgovorne 
delavce. Napovedovalec objavlja njihova 
imena: ključavničar Zajcev je odšel na 
čelo brez orodjia, kopač Gusev je zamudil, 
eno uro.

V oddaji obravnavajo tudi tehnična 
vprašanja. Napovedovalec prepričljivo go
vori, da ie pridobivanje premoga odvis
no od pravilnega vodstva rudarskih del 
in da kršitev predpisov tehnične eks
ploatacije zavira pridobivanje premoga. 
Kršitelja tega predpisa — šef 9. sektorja 
Asganov in 11. sektorja Žmiakin —■ ne 
izpolnjujeta državnega plana.

Radijska oddaja prinaša tudi proiz
vodno kronjko in poročila o izkušnjah 
vodilnih delavcev na odkopih. Oddaje 
obravnavajo tudi vprašanja življenjskih 
pogojev delavca kakor tudi kulturno 
množično delo, dajejo kratke preglede iz 
časopisa »Udarnik Kuzbasa« in lokalnih 
rudarskih listov.

Izredno globok vtis napravi na poslu
šalce nastop najboljših stahanovcev pred 
mikrofonom. Strojnik r.a bunkerjih V. 
Mahneva (rudnik »Stalin«) je govorila po 
radiu o metodah svojega dela, s pomočjo 
katerih iz meseca v mesec presega nor
mo od 150 do 200%. Ob zaključku je iz
javila:

»Na poziv leningrajskih delavcev sem 
sprejela socialistično obveznost, da svojo 
osebno petletko izpolnim v treh in pol
letih!«

Obveznosti, ki si jih zadajejo posa
mezniki pred mikrofonom pred tisoči in 
tisoči delavcev, izpolnjujejo zelo natanč
no, Takšna socialistična obveznost, ki 
zazveni po radiu, izzove stokratne od
meve in še bolj popularizira tekmovalni 
polet

Rudniški radiocentri vršijo veliko agi- 
tacijskopiropagandno delo. Njihova vloga 
je v organiziranju socialističnega tekmo
vanja, v krepitvi množičnopropagandinega 
dela in v tehnični agitaciji zelo velika.

»Krokodil« v rudniku
V oddelku za delovno razporeditev 

na odkopu »Manejhia« je izobešena nova 
številka »Krokodila«. Risbe v barvah, hu-

»Krokodil« je sovjetski humoristično- 
saitirični tedenski časopis, kateremu so 
podobni naši časopisi »Pavliha«, »Jež« in 
»Kerempuh«-

moristične skice, ostre karikature prika
zujejo slabe delavce in delavce brez ini
ciativnosti. Duhoviti epigrami, kratki teks
ti pod risbami, bičajo slab odnos do živ
ljenjskih in kulturnih potreb rudarjev ter 
malomarnost do njihovih zahtev.

Brigada tov, Rojka ne izpolnjuje plana 
sistematično in opravičuje težkoče z ob
jektivnimi vzroki. Risba predstavlja n. pr. 
skupino razburjenih ljudi, kako drug dru
gega mirijo.

»Krokodil« zasmehuje delavca Zvjagin- 
eeva, ki s svojim vihravim in nevešči«1 
delom zmanjšuje delovni učinek vse bri’ 
gade. Ostro obsoja čistilko svetilk Muri 
tovo zaradi njenega grobega odnosa d° 
drugih delavk. Ena izmed karikatur pri 
kazuje nezavedne delavce v menzi in uri' 
čevalce špirita v magazinu. »Krokodil'1 
se norčuje tudi iz šefov sektorjev, ki ne 
znajo organizirati proizvodnega procri3 
dela in tako onemogočajo uspešno pri' 
dobivanje premoga.

»Krokodil« posega povsod, je v svo' 
jem delu spreten in učinkovit. Pri deto’* * * * v' 
cih je priljubljen zaradi svojih šal kako1' 
tudi zaradi svojih ostrih domislekov.

»Krokodil« zbira okrog sebe aktiv 
delavskih dopisnikov, razvija kritiko, kri" 
pi delovno disciplino in odpravlja nepra' 
vilnosti v oskrbovanju delavcev z živ
ljenjskimi potreščinami.

Urina vprašanj in odgovorov
■etiki vitrini so izobešena vprari 
odgovori. Tik ob vitrini stoji vre 
saimor delavci mečejo vprašanja, 
»osameznik lahko postavi_ vPjasa-

*t>li in ArtiHi
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im\ itosEHi iz mariiiopsliili mMim
Borba za plan se je v drugem letu 

naše petletke še posebno zaostrila. Ta 
zaostritev se ni odražala samo v soraz
merno visoko povišanih planih, ampak 
tudi v silni zaostritvi borbe za likvida
cijo kapitalističnih elementov v našem 
gospodarstvu.

V luči vseh teh družbeno in gospo- 
darsko-političnih dogajanj se je odvijala 
tudi borba za plan v mariborskih delov
nih kolektivih. Nepozaben bo stal v zgo
dovini naše socialistične izgradnje silo
viti polet naših delovnih ljudi v času 
predkongresnih tekmovanj, ki je bil od
govor na klevetniške obtožbe naše Par
tije in njenega vodstva. Spomnimo se 
velikih obveznosti kolektiva H C Mari
borski otok. da bo kliub vsem težkočam 
in oviram montiral do otvoritve V. kon
gresa prvo turbino in agregat, kar pred
stavlja eno največjih tedanjih stvaritev 
naših domačih strokovnjakov., in ki daje 
perspektivo ogromnih proizvodnih mož
nosti našega mladega sociali stičnega go
spodarstva. Mnogi člani tega kolektiva 
so delali več kot tri dni in tri noči brez 
prekinitve in s tem ponovno in nazorno 
dokazali ljubezen in predanost naših de
lovnih ljudi svoji avantgardi Partiji s 
tov. Titom na čelu. S ponosom je kolek
tiv sporočil V. kongresu, da je izpolnil 
svojo veliko obljubo. Mogočen delovni 
heroizem pa se ie kazal v času pred
kongresnih tekmovanj tudi v ostalih 
mariborskih kolektivih.

Vendar pa smo na koncu drugega 
planskega leta ugotovili, da so mnoga 
podjetja, v katerih so plan v času pred
kongresnih tekmovanj sorazmerno visoko 
presegali, komat in le ob skrajnih na
porih izvršila letni plan. Krivda za to 
je v neenakomernem izvrševanju plana 
v posameznih dekadah, mesecih in če- 
trletjih. To kampanjsko izvrševanje 
plana je značilno za lanskoletno organi
zacijo socialističnega tekmovanja. Dia
gram delovnega poleta kaže silne vzpo
ne, obenem pa tudi silne padce v posa
meznih obdobjih borbe za plan.

Sindikalne organizacije v teh pod
jetjih so si lansko leto pridobile drago
cene izkušnje glede organizacije tekmo
vanja. Ugotovile so. da se ob močnem 
političnem delu. z dobro agitacijo in pro
pagando. ki je značilna prav za obdob
je predkongresnih tekmovanj, delovni 
polet in s tem izvrševanje plana edino 
dviga. Ugotovile so veliko važnost indi
vidualnih in kolektivnih delovnih obvez
nosti, s katerimi je članstvo prevzelo od
govornost. da bo izvršilo in preseglo 
plan. Ugotovili so, kako ogromnega po
mena je, če nenehno iščemo nove pro
izvedi; e možnosti in nove organizacije 
dela, da tako z manjšimi napori dose
gamo večji delovni učinek.

Vzemimo primer mariborskih bom
bažnih tkalnic, kjer je bVa na delu v 
prvem letu petletke skupina saboterjev, 
"ki je znala delo organizirati tako, da 
nian ni bil dosežen. Z. razkrinkanjem te 
skupine in s prihodom novega vodstva 

w pa so dokazali, da v tem podjetju s 
pravilno organizacijo dela plana niso le 
dosegli, ampak celo visoko presegli. Za
to je bil tudi povišan za okrog 30%. 
Prehod od 3 na 4 in 6 statveni sistem je 
zahteval revizijo norm. To te vzbudilo 

t Pri mnogih kritiko in je bilo zato po- 
* trebno močno politično delo s strani 

partijske organizacije in sindikalne po
družnice, da so vsa ta začetna nesoglas
ja odpravili. Za lažjo uvedbo brigadne- 
ga sistema dela so temeljito reorganizi
rati strojni park. V enem dnevu, ko je 
obrat miroval, so premestili nad 130 
tkalnih strojev. Kolektiv je začel tekmo
vati že v prvem mesecu v letu, boril se 
je za vsakodnevno izpolnjevanje plana, 
katerega je kljub visokemu povišanju 
dnevno prekoračil, tako da je bil plan 
izpolnjen 46 dni pred rokom in ie pod
jetje dalo ljudski skupnosti nad 3 mili
jone metrov blaga več ob isti zmoglji
vosti, kot eno leto prej, ko so bili v 
Podjetju na delu agenti imperializma.

Tudi primer mariborske tiskarne, ki 
je izvršila plan skoraj za 2 in pol me
seca pred rokom, kaže, kaj se da doseči 
s pravilno organiziranim socialističnim 
tekmovanjem. Dobro organizirano tek- 
hiovgnje skozi vse leto so imeli tudi v 
tovarni umetnih brusov, v ZTS, zlasti pa

v SAP. kjer so si v teku leta 11 krat 
priborili mesečno prehodno zastavico 
glavne direkcije za LRS. Imamo še celo 
vrsto podjetij, ki so sicer izvršila plan 
mnogo pred rokom, vendar pa je bilo že 
opažati nihanje v njihovem delovnem 
poletu.

Na drugi sbani pa imamo kolektive, 
ki so komaj izpolnili plan in so ga mo
rali reševati z nadurnim in nedeljskim 
delom, kljub temu, da so od časa do 
časa dosegali zavidljive proizvodne uspe
he. Tak tipičen primer imamo v predil
nici in tkalnici, kjer so v začetku leta 
s pravilnim političnim delom in vzorno 
organizirano nazorno in proizvodno agi
tacijo dosegati in presegali plan. Mnoge 
podružnice so se učile v tem kolektivu, 
kako naj pravilno organizirajo sociali
stično tekmovanje. Na žalost pa je sin
dikalni, zlasti pa partijski aktiv v tem 
podjetju, ob hvali in uspehih, ki jih je 
žel, zapadal v samozadovoljstvo in po
pustil v političnem agitacijskem delu. 
Ob koncu leta so še vedno visele iste 
parole, ki so bile izobešene spomladi, 
samo da so bile sedaj nepomembne, ob
rabljene, včasih tudi že nečitljive, in 
niso več odgovarjale trenutni konkretni 
problematiki izvrševanja platna v tem 
podjetju. Popolnoma so opustili vsako 
politično delo. Vse to se ie odražalo v 
poslabšani delovni disciplini in razni 
»strokovnjaki« so že prerokovali, da pla
na letos ne bodo mogli izpolniti. — S 
skrajnimi napori je bil plan vendar iz
polnjen nekaj dni pred rokom. Toda 
partijski in sindikalni aktiv v tem pod
jetju pa je bil bogatejši za eno izkušnjo, 
namreč da zahteva organizacija tekmova
nja vztrajno in dosledno politično vod
stvo.

Značilen je tudi primer Splošne, kjer 
so bili že vsi prepričani, da p-lana ne 
bodo izpolnili zaradi pomanjkanja de
lovne sile. S prihodom novega direktor
ja, ki je znan sindikalni aktivist, so pri
stopili k reorganizaciji in novi razme
stitvi delovne sile. Razvili so agitacijo, 
da bi izboljšali delovno disciplino, zvi
šati koristni delovni učinek na posamez
nike za okrog 15% in talko nadoknadili 
manjkajočo delovno silo znotraj podjet
ja. Rezultat vsega tega je bil, da so v 5 
tednih izvršili šestino letnega plana in 
tako izvršili letni plan zadnji dan v letu. 
Podobne primere smo imeli v MTT in 
DD2. ko je bil plan izpolnjen zadnji datn 
v letu le s skrajnim požrtvovanjem in 
izredno zagrizeno borbo v zadnjih ted
nih drugega planskega leta, ko so naši 
delovni ljudje pokazali, da so ob pra
vilnem političnem delu pripravljeni sto
riti vse, kadar je beba reševati ogro
ženi platn.

Vsi ti primeri kažejo, da morajo le
tos sindikalne organizacije prenehati s 
kampanjskim izvrševanjem plana. Pri
stopiti morajo k novim metodam in si
stemu dela, kar se ho odražalo v dnev
nem izpolnjevanju plana. Zlasti pa ne 
smejo nasedati tistim, ki podcenjujejo 
dnevno politično delo. češ da ie izvrši
tev plana po mnenju takih »strokovnja
kov« odvisna predvsem od tehničnega 
vodstva, za politično in kulturno delo pa 
zaradi povišanih planov ni časa.

Podrobna organizacija tekmovanja s 
konkretnimi individualnimi in delovni
mi obveznostmi, ter skrb za izboljšanje 
življenskih pogojev delovnih ljudi, zlasti 
pa intenzivno in sistematično kulturno- 
prosvetno delo bo jamstvo, da bodo le
tošnji plani pravočasno izvršeni in da 
se bomo lahko izogniti vsakemu neracio
nalnemu trošenju naših sil, kakor se je 
to v mnogih primerih pojavljalo v mi
nulem letu. Izkušnje lanskega leta so 
potrdile besede 'tovariša Stalina »Le 
prosvetljene množice bodo zmogle na
loge gospodarske petletke«.

P. J.

Vsebina 'Utrine se menja vsake tri 
dni. Rudniški komite razpošilja prejeta 
vprašanja po njihovi vsebini k upravniku 
rudnika ali Slavnemu inženirju, pravnemu 
referentu, predsedniku komisije rudniške
ga komiteta itd.

kopjevsku, Pokazale so se kot zelo do
bra oblika množičnega dela za pojasnje
vanje in so postale med rudarji zelo pri
ljubljene,

Umetniška aktivnost
Vprašanja so različna. Poglejmo jih 

nekoliko: »Od česa je odvisno znižanje 
Polne lastne cene tone premoga?«, »Ko
liko časa potrebujejo za vrtanje in pol
njenje, za vžiganje min in za zračenje?«, 
‘Ali se lahko zniža cena vožnje z avto
mobilom do vasi Breznik?«, »Ali ima iz - 
P£eni vajienec šole FZO pravico do poso
da, zaradi ureditve lastnega gospodinj
iva?«. Na vsa ta in druga vprašanja 

u'ejo natančne in izčrpne odgovore. 
s Nekatera vprašanja opozarjajo na po
tezne napake in ne zahtevajo le odgo- 

j °ra, temveč tudi potrebne ukrepe. De- 
®veo Šulakov je postavil n. pr., takšno 

pPrašanje: »Zakaj nima naselje .Jasna 
, °lian.a* radijskega aparata in kdai ga 

njenim stanovalcev mogoče posluša- 
l:* —• čez tri dni se je pojavil v vitrini 
ugovor: »Naš rudnik bo v kratkem dobil 
®ntraln; radijski prenosnik za naselje 

25anna P°ljana‘. Aparatura predvideva 
4 , Priključkov v stanovanjih in inter- 

"at®kih sobah. 1250 priključkov bo vklju- 
eno v prenosno mrežo že v maju, ostali 

Pa v juniju.«
ie ^?‘avec Galiutdinov je vprašal: »Kdo 
Do’n'1 •°VOren za izobešanje časopisov?«

“uje zahtevani odgovor, vrh tega pa 
m^Volim vprašanjem prisilil rudniški ko- 
n- ®’ °a Prouči stanje vitrine za izobeša- 
čas casoPisov in da redno izobeša nove

uvedi'1"™6- z . vprašanji in odgovori so 
011 v številnih premogovnikih v Pro-

V oddelku za razporeditev dela je po
stavljen tudi majhen oder. Njegovo ozad
je krasi slika, ki predstavlja rudarski pej- 
saž: vagone in vagončke, naložene s pre
mogom, dvigajo na piramidaste nosače 
žičnic; nad veliko zgradbo gorijo rdeče 
zvezde; črno zlato — kuznecki koks — 
nalagajo na železniške vagone.

Rudarji ljubijo glasbo, pesmi in plese, 
Zbrali so se v oddelku za delovno raz
poreditev z rudarskimi čeladami na glavi, 
v delovnih oblekah, z rudarskimi, svetil
kami. Do spuščanja na čelo je še 25 do 
30 minut časa.

Na odru je zbor Dvorca kulture »Art- 
jom«, ki poje ruske narodne pesmi. Za 
zborom nastopijo solisti, ki ob spremljavi 
kitare izvajajo kratica umetniška del.g, 
recitator čita odlomek iz romana »Mlada 
garda«, plesne skupine plešejo ruske nsr 
rodne plese in moldavsko »Julo«.

Rudarji 60- zelo hvaležna publika. Na
vdušeno ploskajo nastopajočim in večkrat 
zahtevajo, da programe ponovijo. Toda 
že tuli rudniška sirena in rudarji odha
jajo k dvigalom.

Pol ure trajajoči koncert predstavlja 
skrbno izbran repertoar in visoko umet
niško sposobnost nastopajočih. Koncert 
ne sme biti predolg, njegova vsebina 
mora biti raznovrstna. Točke naj vsebu
jejo najboljše narodne umetnine, prežete 
z duhom optimizma, sposobne, da vlijejo 
rudarjem nov polet in jih navdušijo za še 
večje delovne zmag#,;

Za prasiino izvajanje tarifnih oretipisov
Z novimi uredbami o plačah delav

cev in učencev v gospodarstvu, v 
glavnih industrijskih panogah, v kme
tijstvu, gozdarstvu, lesni in medicin
ski industriji, so plače urejene na 
pravni osnovi in določajo nagrajeva
nje po učinku dela, oziroma dela po 
normah.

Zato naše nove uredbe o plačah do
ločajo uvedbo realnih tehničnih norm 
in je bila v ta namen izdana tudi 
uredba o delovnih normah. Osnovno 
načelo uredbe o normah je uvajanje 
tehničnih norm na vsa delovna mesta, 
ki se dajo normirati'. V nobenem pod
jetju in na nobenem delovnem mestu, 
kjerkoli se da delo meriti, ne smemo 
dopustiti, da bi še naprej delali _ z 
urno mezdo, ker ta način dela zavira 
proizvodnjo in ne daje možnosti', da 
bi bil vsak delavec plačan po vlože
nem trudu. Taki primeri so pogosti 
posebno še v privatnem sektorju. Če 
bi pa to v manjših lokalnih podjetjih 
še nadalje dopuščali, ne bi' mogli uve
ljaviti socialističnega načela nagra
jevanja.

Načelo časovne mezde bodo zago
varjali le tisti delavci, ki so navajeni 
živeti na račun svojih sodelavcev, na 
račun njihovih žuljev, prav tako pa 
tisti, ki jim sindikalne organizacije in 
vodstva podjetij niso znala pojasniti 
prednosti normiranega dela in pred
nosti socialističnega nagrajevanja. Za
radi tega, ti ljudje nastopajo proti 
uredbam o normali in hočejo na vse 
načine dokazovati, da to ali ono delo 
ni mogoče normirati. Tudi nekatere 
uprave podjetij nasedajo takim trdit
vam ter same podpirajo to nepravilno 
stališče, čeprav so po uredbi o plačah 
celo kazensko odgovorne za pravilno 
ureditev plač. Nenormiraua bodo osta
la samo tista delovna mesta, ki jih bo 
odobrilo zvezno ministrstvo dotične 
matične panoge.

Najbolj neurejen način plačevanja 
imajo sedaj v privatnem sektorju 
gospodarstva. Nekateri' privatniki so 
z namenom, da obdržijo ali privabijo 
novo delovno silo v svoja podjetja, 
dajali svojim delavcem visoke plače.

Ker so taka obrtniška podjetja pri
vatnikov vršila predvsem uslužnostna 
dela, so lahko opravičevala višje iz
datke na račun kalkulacij, saj je te 
moral plačati potrošnik. To se dogaja 
pri pleskarjih, zidarjih, parketarjih in 
v drugih manjših delavnicah. Po dru
gi' strani pa vemo, da delavci, posebno 
gospodarski pomočniki in gospodinj
ske pomočnice pri večjih posestnikih 
niso plačani po svojem delu. Delavci, 
ki sklepajo plačilne pogodbe za vse 
leto dostikrat ne poznajo uredbe o 
plačah kmetijskih delavcev. Stanova
nja teh ljudi, zlasti gospodarskih po
močnikov so navadno v hlevu pri 
živini, im za to ne moremo govoriti' 
o higijenskih stanovanjih, čeprav se 
računajo kot stanovanja v naturi.

Da bi takemu anarhičnemu stanju 
naredili konec, se je tudi’ za te de
lavce uvedlo socialistično nagrajeva
nje. Ministrstvo za delo FLRJ je iz
dalo posebno navodilo za plačevanje 
delavcev in učencev izven državnega 
sektorja.

Delavci in učenci posameznih strok 
v gospodarstvu, ne glede če delajo v 
državnem, zadružnem ati privatnem 
gospodarskem sektorju, če so ta pod
jetja zveznega, republiškega ali lokal
nega značaja, in če je podjetje indu
strijskega ali obrtniškega zn-ačaja, pre
jemajo plačo po uredbi o plačah delav
cev in učencev v posameznih gospodar
skih panogah. Delavcem, ki so zapo
sleni v privatnem gospodarskem sek
torju, je zagotovljena minimalna ča
sovna plača, ki je predvidena v uredbi 
o plačah delavcev in učencev njihove 
stroke. Vendar so ti delavci lahko pla
čani tudi po delovnem učinku, toda le 
po normah, ki so določene sporazumno 
med delodajalcem in pristojno sindi
kalno organizacijo.

Delavcem v privatnem sektorju ne 
pripada dodatek za nepretrgano zapo
slitev, ki ga predvidevajo posamezne 
uredbe o plačah delavcev.

Delavec je plačan po uredbi o pla
čah delavcev in učencev v gospodar
stvu svoje stroke tudi tedaj, kadar 
opravlja delo te stroke v okviru dru

ge gospodarske panoge, kolikor v pra
vilniku o razvrstitvi del v skupine v 
tej drugi gospodarski panogi to delo 
ni predvideno. Kovinski delavec n. pr. 
opravlja delo kovinske stroke v ru
darstvu. To delo pa ni predvideno v 
pravilniku o razvrstitvi del v skupine 
v rudarstvu. Zato mu pripada plača 
po uredbi o plačah delavcev v kovin
ski stroki. Ker uredba o plačah delav
cev kemične stroke v svojem pravil
niku o razvrstitvi del ne predvideva 
mizarskih del, zato bodo ti delavci pla
čani po uredbi o plačah delavcev ;n 
učencev v lesni st-»ki. V tem primeru 
veljajo predpisi uredb-' matične stro
ke tudi za dolžino rednega delovnega 
časa in se to lahko spremeni le, če 
to odobri pristojni minister.

Sindikalne podružnice naj se upor
no borijo proti vsem nepravilnim po
javom v izvajanju tarifne politike ter 
odločno zahtevajo, da se uredbe o pla
čah in normah točno izvajajo. Le z 
vztrajno borbo bomo dosegli dvig pro
izvodnosti dela, zvišanje realne mezde 
in pospešili graditev socializma v naši 
državi.

Podjetja lokalnega značaja naj se 
poslužujejo izkušenj republiških in 
zveznih podjetij, ker bodo le tako spo
sobna tudi v svojih podjetjih uvesti 
norme in uveljaviti socialistični na'in 
nagrajevanja.

Poverjeništva za delo pri OLO in 
MLO bodo morala pri kontroli paziti, 
kako se uredbe o plačah izvajajo v 
privatnem sektorju, posebno pa, kako 
so • dela v tem sektorju razvrščena v 
posamezne skupine po pravilniku o 
razvrstitvi del. Znano je, da hoče pri
vatni sektor na vse načine prilagoditi 
in najti opravičila za izigravanje za
kona. To velja čestokrat tudi za pod
jetja lokalnega značaja, ki relativno 
razpolagajo z največ delovne sile raz
nih kvalifikacij in sposobnosti.

Če bomo pri izvrševanju uredb o 
plačah upoštevali vse uredbe in jeh 
pravilno izvajali, se bomo izognili vse
mu ugovarjanju in nezadovoljstvu de
lavcev v podjetjih zveznega in repub
liškega značaja.

D. J.

Z II. plenuma Republiškega odbora kemične industrije
DOSEDANJI USPEHI IN BODOČE NALOGE 

KOLEKTIVOV KEMIČNE INDUSTRIJE
V nedeljo se je vršil v Ljubljani 

II. plenum delavcev in nameščencev 
kemične industrije Slovenije. V refe
ratih in diskusiji so poudarili, da so 
bili v kemični stroki doseženi v čaisu 
od prvega do drugega plenuma veliki 
uspehi V letu 1943. je večina delov
nih kolektivov izpolnila svoje proiz
vodne plane. Posebno lepe uspehe so 
dosegle papirnice, ki so vse, razen 
Podvelke in Prevalj, plan izpolnile. 
Od ostalih kemičnih tovarn so izpol
nile svoje planske naloge tovarna 
gumijevih izdelkov »Sava« Kranj, 
podjetje Kamnik, steklarna Hrastnik, 
tovarna za proizvodnjo kemičnih iz
delkov »Aero« Celje. Glavni vzrok, 
da nekatera podjetja niso dosegla 
plana, -je bilo pomanjkanje surovin, 
predvsem maščob in olj, kar velja za 
tovarne mila, barv in lakov. Letos bo 
naloga kolektivov, da bodo preko 
uprav podjetij stalno opozarjala ope
rativna vodstva, da bodo takoj v za
četku leta zagotovila potrebne suro
vine. V lanskoletni borbi za plan so 
podjetja posvečala prvenstveno skrb 
količim, dočim so posebno proti kon
cu leta, ko so se z nadurnim in tudi 
nedeljskim delom borila za dosego 
plana, zanemarjala kakovost.

V lanskem letu so prišli do za
ključka, da niso bili povsod stroji 
povsem izkoriščeni in da bo mogoče 
tudi grla odpraviti. Letos so proiz
vodni plani v vseh podjetjih višji in 
zato se je papirnica na Sladkem vrhu 
prav po nepotrebnem ustrašila, da ne 
bo mogla izpolniti plana za leto 1949 
zaradi' grla, ki ga predstavlja parni 
kotel. Poskrbeti bodo morali, da bo 
vsa para izkoriščena in cevi dobro 
izolirane, In tudi letošnji, za 11% višji 
plan, bo izpolnjen. Plan pa je nujno 
že v začetku leta razdeliti na mesece 
in dneve ter z grafikoni in ustno 
agitacijo seznaniti člane z novimi na
logami, da bodo kolektivi izpolnje
vali dnevne in potem bodo doseženi 
tudi mesečni in letni plani Na ta na
čin bo odpadlo nadurno delo, ki ne 
škoduje samo delavcem, ampak tudi 
strojnemu parku, vrh vsega pa še 
viša proizvodne stroške. To velja zla
sti za steklarne in papirnice Vevče, 
Ceršak ii Goričane. Glede kakovosti 
pa je treba opozoriti tovarne papirja 
in celuloze ter steklarno v Hrastniku. 
Kolektivi se morajo zavedati, da so 
naše industrije med seboj odvisne in 
če je osnovni material slab, tudi 
končni izdelek ne more biti dober.

Odstotek znižanja polne lastne 
cene so presegle kemična tovarna 
Celje, podjetje Kamnik, steklarna 
Hrastnik, • tovarna Swaty Maribor, 
tovarna tekstilnih in usnjarskih po
možnih izdelkov v Ljubljani in druge, 
dočim so kemična tovarna Hrastnik 
in Moste ter tovarna lakov do s veča le 

remalo pozornosti temu vprašanju, 
a znižanje polne lastne cene, poseb

no še v papirni industriji, si morajo 
postaviti notranje plane, maksimalno 
izkoristiti stro je, sploh'poiskati vse 
vire za čim večje znižanje proizvod
nih stroškov. Pri znižanju proizvod
nih stroškov so lani dosegle lepe 
uspehe le tovarne lepenke Tržič, Cer
šak in tovarna papirja Količevo.

Z uvedbo brigad v letu 1948, se je 
tekmovanje sicer poživilo, vendar je 
bilo še preveč kampanjsko. Namesto, 
da bi tekmovali vse leto, so spreje

mali tekmovalne obveznosti ob raznih 
kongresih, ko bi morali le še okre
piti delovni polet in se boriti za v ečjo 
proizvodnost. Brigade so postavljene 
v papirnici Vevče 79, »Celulozi« Vi
dem 44, »Lek« Ljubljana 10, tovarni 
dušika Ruše 31, tovarni papirja Slad
ki vrh 17, tovarni olja in lakov Med
vode 8, steklarni Hrastnik 153, nada
lje v podjetju Kamnik, tovarni »Aero« 
v Celju In tovarni lepenke Ceršak. 
ICer lani niso vodili točne evidence o 
delu brigad, bodo letos pomagale pri 
ustanavljaiju brigad uprave podjetij, 
ki bodo tudi nadzirale izpolnjevanje 
sprejetih obveznosti, dvig storilnosti, 
preseg norme in prihranke na mate
rialu.

Precej so podružnice grešile tudi 
pri proglašanju udarnikov, ker so se 
nekatere strogo držale uredbe in niso 
našle primernega kriterija za progla- 
šanje najboljših. Tudi izkušenj ra- 
cionalizatorjev, novatorjev in tehnič
nega osebja niso vedno upoštevali. 
Dejstvo, da kljub opominu Republi
škega odbora, še sedaj niso preure
dili strojev za glajenje lepenke, ka
kor j-e predlagal radionalizator na 
Sladkem vrhu, s čimer bi prihranili 
eno delovno moč tudi v tovarnah le
penke Čeršak in Tržič, Podvelka, Pre
valje in Količevo, meji že na sabotažo.

Za uspešno izpolnjevanje planskih 
nalog igra pomembno vlogo tudi de
lovna disciplina, ki se je v nekaterih 
podjetjih že precej izboljšala. Pone
kod pa je še zelo visok odstotek bo
lezenskih izostankov. Za znižanje teh 
izostankov morajo povsod organizi
rati tovariško pomoč. V tovarni »Sava« 
Kranj so z organizacijo tovariške po
moči precej znižali število bolniških 
izostankov, ker so potrebnim poma
gali,' namišljene bolnike pa razkrin
kavali.

Pri uvajanju norm, tem pomemb
nem činitelju v socialističnem tekmo
vanju, so sindikalne podružnice nu
dile upravam podjetij premalo po
moči. Komisije za tarife in norme, v 
kolikor so obstajale, so reševale pre
težno vprašanja plač. Decembra leta 
1948 in januarja 1949, so začeli s te
meljito revižijo starih in postavljati 
nove norme na vseh delovnih mestih. 
Podafki o reviziji norm v republi
ški kemični' industriji pričajo, da se 
delo v tem pogledu dobro odvija. Ra
zen papirne zvezna kemična industri
ja ni javila, kako poteka uvajanje 
novih norm. Nadalje se opaža, da čla
ni kolektivov, kakor tudi upravni od
bori podružnic, ne poznajo uredb, si
cer. ne bi ponekod izplačevali delav
cem urne mezde in ne po učinku dela, 
kakor zahteva nova uredba.

Sindikalne podružnice so premalo 
skrbele tudi za strokovno usposab
ljanje delavcev, večinoma so to pre
puščale upravam podjetij. Danes pa 
občutno primanjkuje kvalificiranih 
in polkvalificiranih moči. Republiška 
kemična industrija je plan strokov
ni!^ Jcadrov presegla za 26,1%; naj
boljše uspehe so dosegle kemična 
tovarna Hrastnik, Moste in Domžale 
in tovarna »Zlatorog«. V papirni in
dustriji pa je svojo nalogo izpolnila 
le tovarna celuloze Videm, ki je plan 
priučenih delavcev izpolnila s 144%, 
kvalificiranih pa s 166%. Letos bodo 
morale sindikalne organizacije pri

tegniti več delavcev v tečaje in v 
sporazumu z upravami podjetij nad
zirati programe tečajev in pozivati 
tečajnike k disciplini. Prav tako mora 
biti skrb sindikalnih organizacij iz
boljšanje higiensko tehničnih pogo
jev in da bodo delavski inšpektor ji v 
vseh podjetij vestno izpolnjevati svo
je dolžnosti. Za dvig življenjske rav
ni pa bodo morali delovni kolektivi 
skrbeti za čim bolje obdelovanje svo
jih ekonomij, s čimer se bo izboljšala 
hrana v delavsko nameščenskih re
stavracijah in menzah.

Da bodo kolektivi dosegati letos še 
večje uspehe v proizvodnji in v sin
dikalnem delu, si morajo jemati za 
vzgled dobro organizirano sindikalno 
delo v papirnici Vevče, Sava Kranj, 
podjetju Kamnik, tovarni celuloze 
Videm, steklarni Hrastnik in drugih. 
Izkušnje nam namreč dokazujejo, da 
je močna In delovna sindikalna orga
nizacija važen pogoj za uspešno iz
polnjevanje planskih nalog.

Ob zaključku plenuma so poslali de
legati glavnemu odboru Zveze sindika
tov Slovenije še naslednjo resolucijo:

Delegati II. plenuma sindikata delav
cev in nameščencev kemične industrije 
Jugoslavije, Republiškega odbora za Slo
venijo, zbrani 6. februarja leta 1949. v 
Ljubljani, Vam pošiljamo borbene pozdra
ve in obljubo, da bomo kakor do sedaj 
pri svojem delu vložili vse sile, da bomo 
naloge tretjega planskega leta ne samo 
izvršili, temveč tudi presegIL Zavedamo 
se, da s tem krepimo enotnost delavske
ga razreda vsega sveta, s tem pa tudi 
odgovarjamo na vse klevete na naše vod
stvo s strani Informbiroja in nekaterih 
voditeljev demokratičnih držav.

Vložili bomo vse sile, da izpolnimo 
sklepe V, kongresa KPJ, I. kongresa ZSJ 
in H. kongresa KPS, ker se zavedamo, da 
bomo na ta način največ pripomogli k 
zgraditvi socializma v naši domovinL

Naj živi Komunistična partija Jugosla
vije s svojim Centralnim komitejem!

Naz živi Zveza sindikatov Jugoslavije!

Dvomesečna sindikalno- 
poLtična šola v Mariboru
V sklepih V. kongresa KPJ in II. 

kongresa KPS je že posebno poudar
jena skrb za politični in strokovni 
dvig kadrov, zato je Okrajni svet 
Maribor s pomočjo Mestnega komi
teja KPS organiziral 1. februarja dvo
mesečno sin dihalno -politično šolo.

V šok, ki jo obiskuje 32 slušate
ljev iz mariborskih kolektivov, bodo 
predelavah . predvsem snov marksi
zma in leninizma, politično ekonomi
jo, ekonomiko FLRJ, izgradnjo ILRJ 
in sindikalna vprašanja.

Poleg teoretičnega pouka pa ima 
šola v programu tudi v praktično delo, 
pri katerem se bodo slušatelji sezna
nili s p rob torni sindikatov, kar jim 
bo v pomoč pri njihovem kasnejšem 
delu,. S skupnimi obiski kino pred
stav in drugih prireditev ter izleti se 
bodo naučili kritično presejati filme 
in prireditve, spoznali pa bodo tudi 
kolektivno življenje.

Če sodimo po vnemi iin "vestnosti 
slušateljev v prvih dneh pouka, smo 
lahko prepričani, da uspeh ne ho iz
ostal ter bodo mariborski kolektivi 
dobiti iz te šole dobre borce za izpol
njevanje planskih nalog. G. J.
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I. kongres ljudske tehnike
Beofrsdn

V Beogradu je bil od 6. do 8. fe
bruarja I. kongres Ljudske tehnike. 
Predsednik Centralnega odbora Ljudske 
‘ehnike generalni major Ladislav Am
brožič je pozdravil goste in elane Po
litbiroja CK KPJ s Francem Leskoškom 
ua čelu. nakar je pozdravil kongres v 
imenu zvezne vlade minister za lahko 
industrijo vlade FLRJ Josip Časi. V 
svojem govoru je med drugim dejal, da 
naše največje naloge, t. j. zgraditev so
cialističnega družbenega reda v naši dr
žavi, _ ne bi bilo mogoče uresničiti, če 
ne bi oradili naše socialistične domovine 
na temeljih sodobne tehnike.

»Po zmagi naše ljudske revolucije — 
ie dejal tov. Cazi — je popeljala naša 
Partija s tov. Titom na čelu naše na
rode s poti gospodarske zaostalosti na 
pot industrijskega razcveta — sociali
stične elektrifikacije in industrializacije. 
Ta pot je bila edino pravilna, kajti in
dustrija je osnova celotnega narodnega 
gospodarstva in obrambne moči naše dr
žave. ..

Naloge Ljudske tehnike so zaradi 
vsega tega, zlasti letos, toliko večje in 
pomembnejše. Treba bo še bolj razviti 
borbo in pobudo članov Ljudske tehni
ke, da bodo z zavestno in prostovoljno 
aktivizacijo vsestransko spoznati in ob
vladati tehniko, da jo bodo razvijali in 
pospeševali da bodo pomagali drugim 
delavcem cim bolj obvladati stroje, 
proizvodni proces in osnovna tehnična 
znanja. Še bolj bo treba združiti nova- 
topje in racionalizatoir j e, om ogočiti jim, 
da bp njihovo delo v službi tehnike bolj 
vsestransko in vsebinsko.., Ljudska 
tehnika še ni prodrla v zadostni meri 
na vas. Močnejša usmeritev na vas, zlasti 
v delovne zadruge in strojne postaje 
mora biti eden važnih sklepov kongresa. 
Ljudska tehnika ima velike možnosti, da 
vzbudi v vasi zanimanje za tehniko, da 
seznani kmečko mladino s pridobitvami 
moderne tehnike in jo za vedno priveže 
nanjo...

Zvezna vlada z velikim zanimanjem 
spremlja delo Ljudske tehnike in ob
ljublja, da bo dala njenim organizaci
jam vsestransko pomoč.«

Iz poročila Centralnega odbora Ljud
ske tehnike, ki ga je poditi sekretar to-' 
variš Branislav Krstič, je razvidno, da 
je Ljudska tehnika znatno prodrla v 
množice, ko se ie v februarju 1948 iz
ločila iz Fižkulturne zveze Jugoslavije 
in postala samostojna organizacija. Zdaj

šteje ta organizacija 458 klubov tehnike 
s 52.691 člani ter 1&2 letalskimi, avto
mobilskimi. motociklističnimi, potoorako- 
rudarsikimi, radioamaterskimi in ioto- 
apiatenskimi društvi, ki imajo 342.918 
članov. Organizacije naše Ljudske teh
nike so bile povezane s podobnimi or
ganizacijami v tujini, zlasti v državah 
ljudske demokracije, toda po objavi In- 
formbiroja so te organizacije, kakor na 
povelje pretrgale vse te stike. To doka
zuje. da so vsa prepričevanja, da je go
nja Informbiroja naperjena le proti vod
stvu naše države, Ie prazna fra-za, saj so 
bili ti stiki klubov Ljudske tehnike, sti
ki med narodi.

Na klevete proti naši državi so tudi 
člani Ljudske tehnike odgovorili s po
večano vnemo pri delu. Po zaslugi ži
vega tekmovanja pred V. kongresom KPJ 
ie bil plan drugega polletja 1948 pre
sežen za 5%, plan šolanja kadrov pa za 
11,5 odstotka.

Po izvolitvi novega Centralnega od
bora Ljudske tehnike je govoril tovariš 
Franc Leskošek, član Politbiroja CK KP 
Jugoslavije in minister za težko indu
strijo pri zvezni vladi, ki je med dru
gim prikazal tri glavne smeri, v katere 
naj bi usmerila svoje delo Ljudska teh
nika.

»Približati tehniko vsem slojem delov
nega ljudstva, zlasti na vasi tani. kjer je 
danes največji rezervoar naših bodočih 
delavcev in tehnikov v industriji in za 
našo armado. V vsaki večji vaši moramo 
organizirati klube tehnike tistih panog, 
za katere se pokaže iniciativa in zani
manje. V vseh šolali se morajo učenci 
seznaniti s tehniko vseh panog tako, da 
se lahko sleherni pripravi in vzljubi svo
jo bodočo panogo dejavnosti. 2, Dviga
nje kadrov v naši industriji in našem 
gospodarstvu, Klubi tehnike lahko mno
go pomagajo pri dvigu in učenju novih 
delavcev, ki jih bo letos industrija spre
jela, Klubi se morajo dogovoriti s teh
ničnim vodstvom v tovarni, na kakšen 
način bodo dosegli največji uspeh. 3. V 
novatorstvu in raeionalizatorstvu. Naše 
gospodarstvo od te dejavnosti največ pri
čakuje od klubov tehnike. V tej smeri 
so klubi in posamezniki mnogo napra
vili in imeli velike uspehe v vseh pano
gah. To delo je treba okrepiti, vendar 
je treba delati boli organizirano in bolj 
sistematično.«

Na zaključku je kongres poslali mar
šalu Titu pozdravno brzojavko.

Poskrbimo, da bo vsa mladina iz podjetij vključena 
v predvojasko vzgojo

Po členu 3 Uredbe o predvojaški 
vzgoji v letošnjem letu ie treba zajeti v 
predvojasko vzgojo mladino letnika 1932. 
Mladina tega letnika bo zajeta v redno 
predvojasko vzgojo v začetku letošnjega 
aprila, ko se bo vključila v že obstoječa 
učna središča. Da v letošnjem letu ne 
bi imeli dveh umih let. z odrom na 
t.rl letnike (1929, 1930 in 1931), ki so 
bili vključeni v predvojasko vzgojo že 
meseca septembra 1948. bo mladina let
nika 1932 pred vključitvijo v učne cen
tre predelala program v skrajšanem ob
segu ter bo do konca meseca mairca do
hitela v predelavi učne snovi letnike, ki 
so bili vključeni v vzgojo leta 1948. Ta
ko bodo po vključitvi v redno vzgojo 
lahko delali po enem programu vsi let
niki.

Delavska in mestna mladina letnika 
1932 ho predelala ta program na ta na
čin. da še bo s tem letnikom predelalo 
tedensko štiri ure vzgoje in to ob ne
deljah, ko mladina ne dela. tako da bo 
do konca marca obdelala snov 32 ur. 
Vzgoja letnika se ie začela 5. februarja 
in bo trajala do 30. marca, potem pa 
se bo mladina tega letnika vključila v že 
obstoječe učne centre.

Učitelji predvojaške vzgoje bodo za 
ta letnik komandirji vodov iz učnih cen
trov dotičnih podjetij, na njihova mesta 
na bodo prišli po potrebi v tem času 
drugi komandirji vodov iz vrst 'rezerv
nih oficirjev ali podoficirjev dotičnega 
podjetja oziroma mestnega učnega cen
tra. 'Če bo v enem podjetju oziroma 
mestnem učnem centra večje število mla
dine. ter bo treba zaratii tega ustano
viti dva ali več vodov, bo treba v tem 
primeru določiti dva komandirja vodov, 
ki bosta na razpolago v tem času za 
zamenjavo.

V zvezi s tem morajo uprave podjetij 
s pomočjo sindikalnih podružnic takoj 
sestaviti seznam o vseh mladincih let
nika 1932. ki delajo v njihovem podjet
ju in ta seznama izročiti komandirju do
tičnega učnega centra. Uprave podjetij 
in sindikalne podružnice so dolžne, da 
kontrolirajo, kako se udejstvujejo mla
dinci pri pouku. Sindikalna podružnica 
podjetja mora sklicati vse mladince let
nika 1932 na konferenco, na kateri jih 
rial,j seznani in jim pojasni uredbo o 
predvojaški vzgoji.

Za politično vzgojo v učnih centrih 
podjetij in ustanov so dosedaj skrbeli 
tovariši iz dotičnih podjetij. Čim se bo
do z mladinci letnika 1932, ki bodo kas
neje vključeni v učne centre, predelale 
tri teme iz vojnopolitične snovi, bo tre
ba. da ti tovariši predavajo tudi mla
dincem letnika 1932, če pa ne morejo, 
tedaj mora sindikalna podružnica dolo
čiti drugega predavatelja.

Po predelavi določenega programa 
bo mladina vključena v učne centre, ko 
bodo začeli z rednim izvajanjem vzgoje. 
Za sprejemi tega letnika je treba dolo
čiti dan, po možnosti nedelje, ko se ne 
dela, in organizirati svečanost, tako da 
bo mladina videla, kako pomembna je 
predvejiaška vzgoja. Nekdo od uprave 
podjetja ali podružnice bo tega dne po
jasnil mladini značaj, pomen in dolž
nosti predvpjaške vzgoje ter naloge, ki 
jih čakajo po vstopu v učne centre.

Morebitna dopolnilna pojasnila o teh 
vprašanjih bo dajal glavni odbor ZS Slo
venije le krajevnim in okrajnim svetom, 
da h Oto ti lahko uspešno pomagali uprav
nim odborom podružnic, kakor tudi vo
jaško pristojnim organom.

Dmg! t@cai normlreen rudarske stroke 
iz iseli republik le dal nove kadre

Drugi norritirski tečaj v rudarski stro
ki, ki se je vršil v Trbovljah, je zaklju
čen, Tečaj se je vršil na pobudo ministr
stva za rudarstvo in so se ga udeležili ru
darji iz rudnikov vseh republik. Vseh 
udeležencev tečaja je bilo 88. Tečaj je 
dokončalo 7 tečajnikov z odličnim, 13 s 
prav dobrini in 63 z dobrim uspehom. 
Na tečaju je bilo iz Slovenije 45 udele
žencev, iz republike Hrvate k e 15, is Sr
bije. 20. iz Črne gore 1, iz Makedonije 4, 
iz Kosova-Metohije pa 3 udeleženci. Po
leg rednih predavanj so tečajniki imeli 
vsak drugi dan tudi praktično delo na de
loviščih 6 proučevanjem pravilno postav
ljenih norm. V nedeljo, ko ni bilo pouka, 
pa so se tečajniki udeležili prostovoljnega 
dela v rudniku ter pri tem izvršili nad 
600 prostovoljnih ur dela. Prejšnji petek 
so -bili končani izpiti.

Xa tečaj, ki je bil drugi te vrste v 
Jugoslaviji, je dal nove kadre v normir- 
ski stroki in se je bistveno razlikoval od 
prvega. Prav to, da so bili na tečaju 
tečajniki iz vseh republik, bo omogočilo, 
da se bodo pravilne tehnične norme Uve
ljavile enotno po vseh rudnikih. Poleg 
tega pa sta medsebojno tovarištvo in vza
jemna pomoč med tečamiki poglobila vezi 
bratstva in enotnosti jugoslovanskih na

rodov, saj je drugi tečaj normircev v ru
darski stroki vzgojil nove kadre, utrdil 
medsebojno povezavo rudarjev iz vseh 
republik, ki so izmenjali izkušnje svojega 
dela in dokazali vsem, da se z združeni
mi močmi v prijateljstvu in bratstvu lah
ko gradi socializem vkljub vsem oviram.

Tečajnike je pozdravil v imenu Cen
tralne uprave Zveze rudarjev Jugoslavije 
sekretar tov. Hegler Jbže, ki jim je pri
nesel pozdrave vseh rudnikov ter nagla
sil, da kot pionirji v naši socialistični 
družbi pravilno razumejo nalogo, ki- se 
prednje postavlja. Vzpodbudne besede so 
tečajnikom še izrekli zastopnik ministr
stva. za delo pri vladi LRS tov. Diaci 
Lojze, član Glavnega odbora Zveze sindi
katov Slovenije in član okrajnega komi
teja KPS Trbovlje tov. Vehar Janez.

Po razdelitvi spričeval so bile sprejete 
resolucije, ki so jih poslati CK KPJ, CK 
KPS, tovarišu Titu m Centralni upravi 
Zveze rudarjev, v katerih se tečajniki 
zahvaljujejo, da so jim omogočiti obisko
vanje tega tečaja. V teh resolucijah ob
ljubljajo, da bodo s podvojenimi silami 
delati za še boljšo organizacijo dela v 
uvajanju tehničnih norm ter izvrševati vse 
naloge, ki se postavljajo pred nje.

Brigadni način dela ¥ 
livarni guštanjske železarne

Lansko leto so bile organizirane na 
pobudo mladinske organizacije v livarni 
guštanjske železarne prve mladinske de
lovne brigade. Organizirali so jih mla
dinci, ki so prinesti izkušnje in borbeni 
duh iz kovačnice novih ljudi — mladin
skih prog Brčko—Banoviči in Šamac— 
Sarajevo. Marsikateri mojster ali celo in
ženir je takrat še s nezaupajem gledal 
na tak nov način dela. Brigade pa so bile 
osnovane vkljub vsemu in uspeh ni izo
stal. Zlasti so se pokazali uspehi v livar
ni, kjer je mladinska delovna brigada 
Gorenjšek Rudolfa stalno presegala nor
mo za 20—30%. Prav tako so uspele mla
dinske brigade v čistilnici jeklene litine.

Lanskoletni uspehi mladinskih delov
nih brigad so prebili led nezaupanja med 
nekaterimi delavci. Uvideti so, da se na 
ta način ne samo z lahkoto dosega in 
presega norma, ampak da se dviga in iz
boljšuje zlasti delovna disciplina, kar one
mogoča, da bi razni nezavedni delavci 
lenuharili na račun drugih. Dviga pa se 
tudi strokovna sposobnost delavcev, ker 
vsak brigadir stremi za tam, da bo njego
va brigada prva in najboljša, zato išče 
nove načine dela in uči mani izkušene 
soidplavce.

Na podlagi takih izkušenj in prednosti 
brigadnega delovnega sistema se je de
lovni kolektiv livarne odločil, da se vse 
delavstvo vključi v delovne brigade. Skli
cana je. bila proizvodna konferenca livar
ne, na kateri so sklenili, da ustanovijo v 
livarni 22 delovnih brigad. Obratovodja. 
livarne tov. inž. Stadler je objasnil, da 
ima livarna praktično najugodnejše po
goje za delovne brigade, Delo je že to
liko normirano, da se lahko brez težav 
kontrolira. Pred livarno stoje v tretjem 
planskem letu zelo resne n joge. V pri
meri z 1. 1946, je dvignjen v 1. 1949. 
plan za 224%, kajti brez naše jeklene li
tine ne bi dosegla plana avtomobilska in 
metalna industrija. Zato je nujno, da se 
naša livarna naglo razvija, da se borimo 
neprenehoma za izboljšanje kvalitete iz
delkov. Vse to pa zahteva nove oblike 
dela — brigadni način.

Vsaka delovna brigada bo vključevala 
4—10 ljudi. Brigade boido med seboj tek
movale, katera izmed njih bo najbolj pre
segala norme in znižala odstotek izmečka. 
Vsakih 10 dni se bodo vršile konference 
brigadirjev kjer bodo ugotavljali doseže
ne uspehe. Poleg proizvodnih brigad bo
do organizirali še pomožne brigade za 
sejanje peska i. dr., ker se čestokrat do
gaja, d.a delo livarjev zaostaja, ke,r po
možni delavci prepočasi izpolnjujejo svo
je naloge. Posebno kritično je bilo pou
darjeno pomanjkanje nabijalnikov, zato 
je treba pospešiti popravilo starih in po
skrbeti za izdelavo novih.

Proizvodna konferenca livarne je do
kazala, da se naši livarji zavedajo svojih 
nalog. Udarne mladinske delovne brigade 
so s svojimi uspčhi pripomogle, da tudi 
starejši delavci danes drugače gledajo na 
brigadni način dela. Te novoustanovljene 
brigade v livarni pa bodo dale novih 
pobud tudi delavcem v drugih oiddelkih, 
da sc bo brigadni način dela razvijal in 
še dalje krepil v vsej tovarni. V brigadah 
pa bomo lahko ocenjevali posameznike, 
vzgajali se bodo nolvi vodilni kvalificirani 
kadri, ki so nam danes prepotrebni.

M. S.

Ljudski odbori v borbi za zmanjšanje
administrativnih stroškov

Okrajni ljudski odbori bodo takoj po 
sprejetju državnega proračuna LRS spre
jeli okrajne proračune, zato je potrebno, 
da v tem času izvršilni odbori ponovno 
pregledajo svoje predloge proračunov. 
Pri tem pregledu naj se ravnajo po na
vodilih, nakazanih ob priliki proračunske 
razprave o splošnem državnem proraču
nu za leto 1949, kjer so bile dane smer
nice za delo v letu 1949, Prav posebno 
pa morajo upoštevati načelo varčevanja 
v administrativnem delu proračuna, s či
mer bo ustvarjena nadaljnja osnova za 
okrepitev gospodarstva,

Da bodo lahko dosegli zmanjšanje 
administracije brez posledic za redno 
poslovanje, naj ljudski odbori upošte
vajo naslednje: v strogo upravnem delu 
proračuna naj predvidevajo samo tisto 
število uslužbencev, ki je za redno iz
vajanje nalog neogibno potrebno. Neka
teri izvršilni odbori so po posameznih 
poverjeništvih namestili večje število 
uslužbencev in to takih, ki nimajo po
gojev, da bi odrejeno delo opravljati za
dovoljivo. S tem se povečujejo samo iz
datki za administracijo, ne doseže se pa 
zadovoljivega uspeha pri delu. Na drugi 
strani pa je z izpopolnitvijo teh službe
nih mest odtegnjena delovna sila iz pro
izvodnje. V mnogih primerih so v admi
nistracijo pritegnili uslužbence iz držav
nih gospodarskih podjetij, kar ni bilo 
vedno pravilno. Za nove naloge morajo 
poverjeništva nameščati uslužbence sa
mo postopoma, da jih na ta način uspo
sabljajo za njihovo delo in uvajajo v nji
hove posle. S tem bo možno razviti delo 
v tistih poverjeništvih, ki niso doslej v 
polni meri opravljala postavljenih nalog. 
Druga naloga izvršilnih odborov pa je, 
da natančno pregledajo operativne mate
rialne izdatke, ki v letu 1949 ne smejo 
prekoračiti potrošnje leta 1948, razen 
kjer bi to zahtevali res izredni tehtni 
razlogi.

V veliki večini predvidevajo odbori 
zelo visoke izdatke za potne in selitve
ne stroške ter za poštne, telegrafske in 
telefonske stroške, Te stroške lahko 
zmanjšamo z dobro organizacijo dela-z 
racionalnejšim pošiljanjem pošte. Visoko 
obremenjujejo okrajni proračun izdatki

za telefonsko službo, ki bi bili ob pri
merni organizaciji in tesnejšem sodelo
vanju posameznih poverjeništev znatno 
manjši. Dnevno se ponavljajo primeri, da 
posamezna, poverjeništva zahtevajo od 
ministrstev telefonično pojasnila, ki bi 
jih pa lahko v številnih primerih zahte
vala z rednim dopisovanjem. S tem bi 
dobili. podrobnejši odgovor, obenem pa 
bi imeli mnogo manjše stroške,

Stroški za vzdrževanje prevoznih sred
stev br se lahko znatno znižali, če bi se 
vozila uporabljala bolj racionalno. Mogli 
bi varčevati tudi s tem, da bi se manjša 
popravila opravila doma in le večja po
pravila v mehaničnih delavnicah. Pri 
opravljanju službe naj bi se obiskovali 
z motornimi vozili le tisti kraji, ki imajo 
za to primerne ceste.

Pri mnogih ljudskih odborih so izdat
ki za kurjavo previsoki samo zaradi tega, 
ker se vodi premalo evidence o porabi 
kuriva. Ugotovili smo, da nabavljajo 
okrajni ljudski odbori drva šele pozimi 
in to v svežem stanju, zaradi česar je 
poraba kuriva za 50% večja kot bi bila 
sicer, če bi bilo kurivo nabavljeno pra
vočasno in v suhem stanju. Večjo po
rabo pa povzročajo tudi same kurilne 
naprave. Zato je treba posvetiti več po
zornosti kurilnim napravam in se glede 
tega posvetovati s strokovnjaki. So pri
meri, da ustanove prav zaradi pomanjk
ljivih centralnih peči porabijo trikrat več 
kuriva, kakor bi ga naj porabile po 
normi.

Stroške za razsvetljavo bi znižali s 
pravilno razporeditvijo žarnic po njihovi 
jakosti. V pisarnah naj se uporabljajo 
namizne svetilke z manjšo jakostjo. Dolž
nost izvršilnega odbora pa je, da nad
zira ^ porabo električnega teka tudi pri 
svojih podrejenih ustanovah. Biti so celo 
primeri, da je plačevala ustanova indu
strijski tok po isti ceni kot za razsvet
ljavo in je bil zato povečan izdatek za 
štirikrat.

Z dosledno borbo za zmanjšanje ad
ministrativnih stroškov bodo okrajni 
ljudski odbori lahko postaviti realne pro
račune, ki bodo omogočili izvedbo vseh 
nalog, obenem pa bodo tudi dosegli zni
žanje izdatkov, da bo za leto 1949 po
stavljeni plan presežen. N. K.

PRED II, PLENUMOM TELOVADNE ZVEZE SLOVENIJE
V nedeljo, 13. t. m., bo v dvorani 

Doma sindikatov drugi plenum Telovadne 
zveze Slovenije, Plenum bo, po kritični 
oceni vsega dela od I. plenuma do danes, 
nakazal smernice za bodoče, uspešnejše 
delo.

Minuli mesec je bil od 7. do 9. ja
nuarja v Beogradu L plenum Telovadne 
zveze Jugoslavije. Plenum je poleg uspe
hov, ki jih je Telovadna zveza Jugosla
vije dosegla v tako kratkem času, svoje
ga obstoja, nakazal nekaj velikih napak 
v telovadni organizaciji, ki jih moramo 
v bodočem delu upoštevati ter stremeti, 
da jih čimprej odpravimo,

Ena največjih napak je bila, da smo 
posvetiti premalo pozornosti razvijanju 
množičnosti v telovadni organizaciji, To 
napako je treba začeti takoj in z vso 
odločnostjo odpravljati. Telovadna dru
štva in vodi mpiraljd najtesneje sodelovati

z množičnimi organizacijami, predvsem 
pa z ljudsko mladino in sindikati ter 
jim nuditi vso pomoč pri razvijanju fiz- 
kultume aktivnosti.

Druga napaka je v pomanjkanju ideo- 
losk'0-vzgojnega dela. Problemu ideo
loške vzgoje v okviru telovadne organi
zacije se je doslej posvečalo zelo malo 
pozornosti. Danes, ko gradimo socializem, 
je tretja neprestano vztjojati ljudi in raz
vijati njihovo socialistično zavest. Zaradi 
nepoznavanja bistva nove telovadne or
ganizacije se je ponekod pojavila misel
nosti da je organizacija podobna starim, 
zlasti Sokolski organizaciji. Telovadna 
zveza Jugoslavije, ki je nastala ga pod
lagi razvoja fizkulturne organizacije, je 
popolnoma nova organizacija, ki služi iz
gradnji socializma v državi in se razvija 
na osnovi naprednih naukov marksizma- 
leninizma.

Imii organiziranega pretiranega 
delovanja so bili obsojeni nekdanji 

okupatorjevi sodelavk in špekulanti
Pred okrožnim sodiščem v Celju 

se je 4. in 5. februarja zagovarjalo 
deset članov ilegalne protidržavne or
ganizacije, na čelu z obtoženim Sa
ti air jem Ivanom in Žagarjem Alber
tom.

V začetku leta 1946 je obtoženi 
Satler Ivan iz Celja zbral okrog sebe 
skupino sovražnikov ljudske oblasti, 
Žagarja Alberta in Čremnška Oskarja 
iz Celja ter Tirguška Alojza iz Šmar
ja pri Jelšah. Ti so kot vodje usta
novili ilegalno organiiizacijio »Grom«, 
kar naj pomeni »Gorje morilcem — 
osveta razbojnakopi« ter pritegnili za 
člane zaupnike Plevnika Edvarda in 
Osojnika Ferdinanda iz Podčetrtka, 
PJcvčaka Franca iz Celja, Grobelj
ska Ivana iz Poljčam, Miheliča Jožeta 
iz Vitanja in Žagarjevo ženo Antoni
jo. Istočasno pa je obtoženi Satler 
vzpostavil zvezo z inozemstvom po 
ilegalnem kurirju Šulerju Jožetu, s 
katerim se je večkrat sestajal, ga na 
•svojem domu skrival in prejemal od 
njega navodila iz inozemstva.

Po teh navodilih so člani-zaupniki 
skušali širiti mrežo svoje protidržav- 
ue organizacije, načrtno so sejali med 
ljudi lažno ' propagando o skupnih 
koitlih, neznosnih razmerah prehrane, 
o skorajšnjem vdoru Angloamerikan- 
cev itd. Zbirali so vohunske podatke 
o članih Narodne milice, JA, UD V; 
KP in funkcionarjih OF ter poročila 
o političnem in gospodarskem polo
žaju. Zbrana poročila so bila name
njena inozemstvu, hkrati pa so se
stavljali sezname funkcionarjev in 
organov ljudske oblasti, da bi jih. 
kot je na javni razpravi izjavil. 'ob
toženi Žagar Albert, po zrušitvi seda
njega ustavnega reda v naši državi 
ob predvideni inozemski intervenciji, 
aretirali in likvidiral- Obtoženi bj te
daj kat vodilni funkcionarji prevzeli 
oblast ter so &i v ta namen že razde
lili »bodoče funkcije«. Obtoženemu' 
Tirgušku so n. pr., za njegovo inicia
tivno širjenje propagande in sestav
ljanje špijonskih poročil, dodeli mesto 
»bodočega župana« v Šmarju-Jelše.

| Budnost naših organov oblasti m 
ljudstva je prekrižala članom orga
nizacije »Grom« njihove načrte, jav
na razprava pa je še enkrat razkrin
kala tipe, ki se pridružujejo takim 
organizacijam.

Kdo in kaj. so obtoženi, ki jim je 
bil končni cilj zrušitev naše ljudske 
oblasti?

Satler je za to borbo združil dvo
je vrste ljudi — nekdanje sodelavce 
nemških okupatorjev in špekulantov. 
Sam je med vojno pod čudnimi oko
liščinami prehajal od partizanov k 
okupatorju in obratno, njegova desna 
roka. v_ protidržavni organizaciji pa 
je bil Žagar Albert, alf z drugim ime
nom bivši četniški propagandist Ivan. 
Kot nekdanji okupatorjevi hlapci so 
se pridružili organizaciji tudi obtože
ni Črepinšek Oskar, Tirgušek Alojz, 
ki se. je med okupacijo vdinjal oku
patorju za vohuna in Plevnik Edvard, 
ki je dve leti služil v nemški vojski.

Njihov cilj je bil povratek režima 
stare Jugoslavije, po izjavi Žagarja, 
povratek ustašev, četnikov in klav
cev.

Misel na vrnitev »dobrih starih 
časov« je pritegnila v organizacijo 
»Grom« še drugo skupino članov- 
zaupnikov, ki so hoteli, kot nekdaj v 
stari Jugoslaviji, dobro živeti na ra
čun drugih. Tako je na trgovca, go 
s tiku carja in posestnika Osojnika 
Ferdinanda po njegovi lastni izjavi 
najgloblje vplivala tista parola or
ganizacije »Grom«, ki govori o likvi
daciji socialistične in uvedbi svobod
ne trgovine. Ta bi njemu, kakor tudi 
soobtoženemu mesarju Plevčaku do
puščala široke možnosti špekulacije, 
dočim je Plevčaka naša oblast, zaradi 
nedovoljene preprodaje vina ih klo- 
bas, pri kateri je mimogrede »zaslu
žil« 44.400 din, postavila pred ljud
sko sodišče.

V tej protiljudskj organizaciji pa 
ni manjkalo tudi duhovnika, kajti 
obtoženi Mihelič Jože, župni upravi
telj v Vitanju, je bil o obstoju in

aelu organizacije po Žagarju Albertu 
podrobno poučen in mu je svetoval, 
u.a. koga naj bi se organizacija pri 
širjenju svoje mreže v njegovem kra
ju obrnila. Za delo organizacije pa je 
vedela tudi' Žagarjeva žena Antonija, 
to d ..namesto, da bi stvar prijavila 
sodišču, je celo uničila moževo legi
timacijo organizacije »Grom«, ko "so 

• mu postala tla po aretaciji člana Lau- 
bifčeve bande, Goleža Jožeta, vroča.

Za dosego svojih ciljev, obtoženi 
elani ilegalne organizacije niso izbi
rali ne načinov, ne sredstev. Satler- 
jeva podlost in sovraštvo do ljudske 
oblasti se jasno vidi tudi v tem, da 
je naročil, kako naj razbijajo mno
žične organizacije na znotraj. Njemu 
samemu je uspelo, da je bil izvoljen 
ceh za , predsednika 'OF v Spodnji 
Hudinji, kjer je izrabljal svoj polo- 
5aJ z5, prothjiudsiko delovanje. Črepin- 
sek Oskar, zaposlen v Cinkarni Ce
li?* P® zbiranju vohunskih poro
čit ni pomišljal pred tatvino ter je iz 
uprave tovarne ukradel več načrtov 
nn slik.

Nad. vsemi obtoženimi je sodišče v 
torek izreklo pravično obsodbo. Sa
tler Ivan, Žagar Albert, Črepinšek 
Oskar in Tirgušek Alojz so bili obso
jeni na smrt z ustrelitvijo, Plevnik 
Edvard na 15 let prisilnega dela z od
vzemom svobode in 5 let izgube dr
žavljanskih pravic, Plevčak Franc na 
12 let prisilnega dela z odvzemom 
svobode, 5 let izgube državljanskih 
pravic in zaplembo premoženja, Osoj
nik Ferdinand na 10 let prisilnega 
dela z odvzemom svobode, 5 let iz
gube državljanskih pravic in zaplem
bo. premoženja, Mihelič Jože na 5 let 
prisilnega dela z odvzemom svobode 
in 3 leta izgube državljanskih pravic, 
Grobeljšek Ivan na 4 lent prisilnega 
dela z odvzemom svobode in 3 leta 
izgube, državljanskih pravic in Žagar 
Antoiija na 5 leta prisilnega dela z 
odvzemom svobode in 2 leti izgube 
državljanskih pravic.

Urejuje uredniški odbor. Glavni ured
nik T. Seliškar. — Uredništvo (telefon 
45-38) Miklošičeva 22-11, in uprava (te
lefon 20-42) Masarykova 14-11 v Ljub
ljani. — Izhaja vsak petek. —_ Meseč
na naročnina 12 din. -- štev. cek. po
ložnice 6-90603-9. - Tiska lisicama
»Ljudske pravice« v Ljubljani.
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